
Клінцы: Расія размяшчае 
войскі на самай мяжы 
Беларусі

Бацькоўская драма Змітра Галко. Старонка 10.

Тэлезорак не сустракаюць так, як сустракалі 
з турмы асуджаную дырэктарку супрацоўнікі 
Віцебскай бройлернай птушкафабрыкі
Пасля двух гадоў у СІЗА Ганна Шарэйка з трыумфам 
вярнулася на роднае прадпрыемства. З трыумфам, хоць яе 
і прызналі вінаватай. 

Раніцай у панядзелак 13 чэрвеня людзі пачалі збірацца перад кор-
пусам праўлення за дзве гадзіны да пачатку работы. У руках яны 
трымалі кветкі, шарыкі. Па акрузе прайшла вестка, што Ганна Ша-
рэйка выйдзе на работу. 

За два гады любоў да Шарэйка тут не толькі не знікла. Наадварот, 
яна ўмацоўвалася, бо без Ганны калісьці паспяховае прадпрыемства 
паціху кацілася ўніз. І вызваленне дырэктаркі многія ўспрынялі з 
сапраўднай радасцю. Бо яшчэ падчас суда рабочыя выказвалі мерка-
ванне, што нармальная праца і нармальныя заробкі наўпрост залежаць 
ад кіраўнічага таленту Шарэйка. У той жа час менавіта кіраванне фа-
брыкай і прывяло жанчыну за краты — дзяржава палічыла, што гра-
шыма дырэктарка распараджалася няправільна.

Працяг на старонцы 6.

Пасол Расіі тлумачыць гэтае размяшчэнне неабходнасцю 
процістаяць Украіне, але геаграфія абвяргае яго словы. 
Старонка 3.

Расійскія танкі ля беларускай мяжы ў Клінцах. 

Першыя зоркі 

Былы міністр прадаў свой катэдж 
у Драздах са зніжкай $1 мільён

Вялікія, шляхетныя ідэі, якім 
не наканавана збыцца

Сям’і Галаванава ўдалося абнаявіць бонус. Старонка 5.

Сто гадоў назад нарадзілася канцэпцыя Балта-
Чарнаморскага саюза. Старонка 13.
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Новы этап
Падпішыся на штомесячнік «Наша Ніва»: добрая аналітыка, рэпартажы, 
гутаркі, гісторыя і літаратура. Старонка 2. Старонка 9.



фокус

Самае чытанае 
на nn.by за 8 — 14 чэрвеня

Лета — час свежай садавіны і 
гародніны. На многіх беларускіх 
дачах цяпер імкліва пайшлі ў рост 
памідоры. Але ў нашай краіне 
з’явілася насякомае, якое сур’ёзна 
пагражае ўраджаю гэтай паслёна-
вай культуры. Называецца гэтая 
трасца «таматная моль» (навуко-
вая назва «Tuta absoluta»).

Таматная моль можа вынішчаць 
не толькі памідоры, але і баклажа-
ны, салодкі перац і нават бульбу. 
Пры добрай распаўсюджанасці і 
адсутнасці супрацьдзеяння яна 
можа знішчыць да 100% ураджаю.

Сёлета з такой праблемай 
вельмі сур’ёзна сутыкнулася Аф-
рыка, асабліва Нігерыя, у некато-
рых рэгіёнах якой тута абсалю-
та вынішчыла ажно 90% усяго 
ўраджаю памідораў. Гэта проста 
перавярнула мясцовы рынак да-
гары нагамі, бо цэны на памідоры 
ўзняліся ў 15 разоў!

Шкоду гародніне наносяць 
менавіта лічынкі і вусені, якія 
знішчаюць самі расліны і паш-
коджваюць плады. Але шкодзяць 
яны толькі зялёным, яшчэ не 
саспелым пладам. Моль адкла-
дае яйкі, з якіх вылупліваюцца 
вусені. Яны імкліва пачына-
юць рабіць дзіркі ў лісці і сцё-
блах раслін, што прыводзіць да 
вельмі хуткай іх гібелі. Да таго 
ж таматная моль можа развіць 
устойлівасць да пестыцыдаў на 
працягу аднаго сезона. Гэта чу-
жародны від, таму ў яго вельмі 
мала натуральных ворагаў па-
за межамі Паўднёвай Амерыкі, 
якія маглі б аператыўна яго 
вынішчаць.

Новая зараза «тута абсалюта» пагражае 
знішчыць ураджай памідораў

Таматная моль прыйшла ў 
Еўропу з Паўднёвай Амерыкі, а да-
кладней з Перу, дзе ўпершыню бы-
ла заўважаная ў 1917 годзе. Першай 
краінай, якая спазнала памідорнае 
спусташэнне ў выніку нашэс-
ця таматнай молі, стала Іспанія 
ў 2006 годзе. Затым тута абсалю-
та распаўсюдзілася далей па кан-
тыненце. Амаль ва ўсіх краінах 
Еўропы заўважалі асобін гэтага 
насякомага.

Не з’яўляецца выключэн-
нем і Беларусь. У 2010 годзе ту-
та абсалюта была ўключаная ў 
пералік шкоднікаў, хвароб раслін 
і пустазелля, якія з’яўляюцца 

карантыннымі аб'ектамі для 
Беларусі. У маі 2011 года яна 
была ўпершыню выяўленая ў 
Гомельскім раёне ў КСУП «Бры-
лёва» ў цяпліцы з таматамі плош-
чай 3 га. Пакуль, на шчасце, нам 
невядомыя вялікія нашэсці гэта-
га насякомага.

Тута абсалюта мае вельмі высо-
кую здольнасць размнажэння. Пры 
спрыяльных умовах шкоднік можа 
ствараць па 10—12 пакаленняў у 
год. Мінімальная тэмпература для 
размнажэння складае 9°С. Насяко-
мыя могуць зімаваць ва ўсіх стады-
ях: у стадыі яйка, лічынкі, кукалкі 
і дарослай асобіны.

Лічынкі, якія толькі што 
вылупіліся, невялікага (0,5 мм) па-
меру і жаўтлявага колеру. Па меры 
сталення лічынка робіцца жоўта-
зялёнага колеру, за яе галавой 
з’яўляецца чорная паласа. Дарослая 
лічынка дасягае памераў прыблізна 
9 мм са спінкай ружаватага колеру. 
Кукалкі светла-карычневага колеру, 
памерам прыблізна 6 мм. Дарослыя 
асобіны молі шэра-карычневага ко-
леру, памерам прыблізна 6 мм і ма-
юць размах крылаў 10 мм. Самцы 
трохі цямнейшыя за самак.

Універсальных метадаў бараць-
бы з таматнай моллю пакуль яшчэ 
не вынайшлі. У Паўднёвай Амеры-
цы і Афрыцы шырока ўжываюцца 
спецыяльныя пасткі, прынцып дзе-
яння якіх палягае на прывабліванні 
насякомых ферамонамі. Але яны не 
дапамагаюць пры масавым нашэсці 
таматнай молі. Яшчэ адным ме-
тадам з’яўляецца развядзенне 
«Nesidiocoris tenuis» — драпежна-
га клапа-слепняка, які актыўна 
ўжывае ў ежу не толькі лічынкі 
і яйкі таматнай молі, але і іншых 
шкоднікаў.

Таксама добрым выратаваннем 
бачыцца выкарыстанне спецыяль-
нага грыбка, які будзе ўводзіцца ў 
глебу і забіваць таматную моль яш-
чэ на стадыі кукалкі. Цяпер над гэ-
тым працуюць навукоўцы.

Калі вы заўважыце ў сваім 
агародзе гэтае насякомае, аба-
вязкова звярніцеся ў ДНВА 
«НПЦ НАН Беларусі па 
біярэсурсах», каб дапамагчы 
спыніць распаўсюд дадзенага 
шкоднага віду.

Зміцер Міцкевіч

Будынак БТ закідалі фарбай
Будынак Белтэлерадыёкампаніі на Макаёнка, 9 закідалі фарбай. 

Мяркуецца, што невядомыя кідалі яе ў лямпачках.
Ва ўпраўленні Следчага камітэта па Мінску паведамілі, што 

раніцай на месца выязджаў супрацоўнік Першамайскага раённа-
га аддзела СК. Праводзіцца праверка.

Аляксандр Лукашэнка даў зго-
ду на прызначэнне Наталлі Жу-
кавай намеснікам міністра аховы 
здароўя, галоўным дзяржаўным 
санітарным доктарам.

Да гэтага Наталля Жукава 
была галоўным санітарным до-
ктарам Мінска. Два гады та-
му ў інтэрв’ю агенцтву «Мінск-
Навіны» Наталля Жукава каза-
ла, што працуе нават па суботах.

Яе муж таксама доктар, сваёй 
марай яна называла пабачыць 
Паўднёва-Усходнюю Азію.

«Не схаваю, шопінг мне 
прыносіць задавальненне, але 
часу на яго, на жаль, няма. Дзя-
куй дарослай дачцэ — дапамагае. 
У нас супадаюць густы, таму калі 
яна бачыць у краме нешта, што 
падыходзіць для мяне, то адра-
зу тэлефануе. Таму мой вобраз 
фармуецца з улікам больш ма-
ладога погляду, хоць у нас быва-
юць і спрэчкі. Заўсёды дзейнічае 

З’явілася новая галоўная 
санітарная доктарка

такі аргумент: «Каця, я не магу 
ў гэтым уборы прыйсці на нара-
ду!» З юнацтва люблю аксесу-
ары. Сімпатычныя рэчы мож-
на знайсці і ў ЦУМе, і ў крамах 
брэндавага адзення. На рынак у 
Ждановічах наведваюся толькі 
як санітарны доктар», — казала 
Наталля Жукава.

ЗП

Дзе варта быць
Стала вядома праграма 
ўрачыстасцяў у Будславе
Сёлета Будслаўскі фэст пройдзе 1 і 2 
ліпеня.
1 ліпеня
13.00 — 17.00 — сустрэча і прывітанне 
пілігрымаў кусташам а. Віктарам 
Бурлакам OFM
17.00 — евангелізацыйная праграма
18.00 — cвятая Імша
20.00 — Акафіст у выкананні хору 
Грэка-Каталіцкай Царквы
20.30 — марыйныя Нешпары
21.30 — рахунак сумлення
22.30 — музычная пастаноўка на Год 
міласэрнасці
23.30 — працэсія з копіяй абраза Маці 
Божай Будслаўскай
24.00 — святая Імша
2 ліпеня
02.00 — моладзевая праграма ў пала-
тачным гарадку
02.00 — святая Імша паводле грэка-
каталіцкага абраду
04.00 — адарацыя Найсвяцейшага 
Сакрамэнту
05.30 — Гадзінкі аб Беззаганным 
Зачацці Найсвяцейшай Панны Марыі
06.00 — святая Імша перад абразом 
Маці Божай
08.30 — святая Імша (на польскай 
мове)
10.00 — даклад з нагоды 25-годдзя 
Мітраполіі
11.00 — святая Імша з удзелам 
папскага легата кардынала Крыстафа 
Шонбарна

Прыватныя абвесткі

Віншуем Вераніку і Алеся Лагвінцоў 
з нараджэннем сына! Хай гадуецца 
здаровы на радасць бацькам.

Сябры
Прадам усякую ўсячыну.
Запчасткi на Mersedes-123 кузаў, 300Д.
Натуральны чорны паўкажушок з 
аўчыны новы, насiць не знасiць Вам 
яго.
Хромавыя i ялавыя боты паме-
ру 40,41,42.43. Керзавыя новыя п.45. 
Боты вырабу часоў СССР.
Маслабойку ручную з дрэва 1970 г.н., 
як новая.
Чыгуны алюмiніевыя з чугуну СССР — 
з маленькага да вялiкага.
I многа яшчэ што.
Тэлефануйце, пытайцеся 029-168-
64-34, альбо 029-666-45-29, альбо 
033-638-43-68

Ці хочаце Вы, каб у Беларусі адбы-
лася сустрэча Папы і Патрыярха 
Маскоўскага?

Так 566 34%
Не 673 40%
Мне ўсё адно 433 26%

Усяго адказалі 1672

Наша Ніва [22] 15 чэрвеня 20162

Новы этап Індывідуальная падпіска на 2016
(індэкс у каталозе — 63125) — 
27 100 руб./месяц

Для прадпрыемстваў 
на 2016 (індэкс — 631252) — 
27 400 руб./месяц

Атрымаць газету магчыма:
• па ўказаным адрасе (у паштовую 
скрыню);
• у абаненцкую скрыню або «Да 
запатрабавання» (у пунктах пашто-
вай сувязі);

• з рук у рукі (з дастаўкай да 
кватэры).
Афармляючы падпіску на абаненц-
кую скрыню або «Да запатрабаван-
ня», можна скарыстацца зніжкай за 
дастаўку газеты.

Афармленне падпіскі цяпер даступнае:
• праз сістэму «Інтэрнэт-падпіска» на сайце www.belpost.by;
• праз плацежна-даведкавыя тэрміналы;
• у аддзяленнях паштовай сувязі;
• дома, запрасіўшы паштальёна.

Падпісацца можна з любога месяца. 

1 Другакурснік журфака расказаў, чаму 
піша здзеклівыя артыкулы пра апазіцыю 

на чарнасоценскі сайт «Румола»

2 Расійскія фанаты атакавалі сектар Англіі 
пасля матча чэмпіянату Еўропы ВІДЭА

3 У выніку нападу на гей-клуб 
у Фларыдзе загінулі — 50 чалавек

4 У ЗША на канцэрце застрэлілі спявачку

5 «Расія — гэта вайна!»: Дашкевіч 
правёў пікет на адкрыцці 

графіці «Мінск—Масква» ФОТА, ВІДЭА

6 «Хай мяне асудзяць за мае словы, але 
я скажу» — першае інтэрв’ю Ганны 

Шарэйка

7 Стомлены Кабякоў, бык-асемяніцель 
і прыгожыя беларускія дзяўчаты. Рэпартаж 

Калеснікава пра візіт Пуціна ў Беларусь

8 У Марсэлі адбыліся масавыя сутыкненні 
англійскіх і расійскіх фанатаў

9 Бацька стралка з Арланда: Мужчыны 
цалаваліся і абдымаліся на вачах яго 

жонкі і сына

10 У Мінску зламаўся самалёт 
з расійскімі ўдзельнікамі Форуму 

рэгіёнаў Беларусі і Расіі

Апытанне на nn.by

Ад 1 ліпеня «НН» будзе выходзіць 
раз на месяц на 24 старонках.



палітыка

«Трэба павялічваць войска ў два разы»: ваенныя эксперты 
пра тое, як Беларусі адказаць на расійскія танкі ля мяжы

Нядаўна стала вядома, што Расія 
размясціла за 40 кіламетраў ад бела-
рускай мяжы свае войскі — 28-ю 
асобную мотастралковую брыга-
ду, якая брала ўдзел у сірыйскай і 
грузінскай кампаніях. 

На ўзбраенні ў брыгады і танкі, 
і рэактыўныя сістэмы агню. А з 
Клінцоў — горада, дзе месцяцца 
войскі, — адкрытая дарога на Го-
мель. 

Словам, ёсць падставы заду-
мацца.

Як на гэта рэагаваць Беларусі? 
Мы запыталіся ў ваенных 
экспертаў. 

Адзін з іх, Андрэй Паратнікаў, 
кіраўнік аналітычнага цэн-
тра Belarus Security Blog, адразу 
ўдакладніў, што наўрад ці выпа-
дае гаварыць пра тое, што нейкія 
меры сапраўды будуць прынятыя.

«Ніякіх захадаў у адказ не 
будзе, бо няма фінансавых і 
арганізацыйных магчымасцяў, 
няма палітычнай волі, — сказаў 
Паратнікаў. — Але правільным 
адказам было б раўнамернае раз-
мяшчэнне войскаў на тэрыторыі 
краіны. Бо сёння ўсходняя Го-
мельшчына і Магілёўшчына 
фактычна не прыкрытыя ніяк. 
Ёсць база інжынерных войскаў, 
артылерыстаў, але гэта не сур'ёзна. 
Паўнавартасных механізаваных 
частак там няма. Таксама варта бы-

танне з ягонага боку будзе пад-
нятае, то гэта будзе выглядаць 
як не проста шантаж, а як па-
гроза. І наўрад ці Лукашэнка 
дазволіць Пуціну размаўляць 
мовай пагроз і шантажу. Таму 
і пытанне авіябазы ўвогуле не 
будзе абмяркоўвацца, таму што 
расейцы проста чакаюць, пакуль 
у Беларусі наступіць больш 
глыбокая фаза эканамічнага 
крызісу, каб атрымаць адразу ўсё 
і на тых умовах, якія будуць іх 
не проста задавальняць, а якія 
будуць наўпрост імі дыктавац-
ца», — падсумаваў Паратнікаў. 

Амаль такога ж меркавання тры-
маецца і Аляксандр Алесін.

«З вайсковага гледзішча ніякага 
адказу не будзе, — сказаў Алесін. — 
Лукашэнка ж сказаў, што гэта тыя 
часці, якія ў выпадку ўзброенага 
канфлікту мусяць прыйсці на 
«дапамогу» Беларусі (але хто 
збіраецца на нас нападаць?). То 
бок часці, размешчаныя ў заходніх 
рэгіёнах Расіі, прыйдуць на дапа-
могу беларускаму войску, якое 
мусіць затрымаць праціўніка. Гэ-
та такая афіцыйная пазіцыя. І я ду-
маю, што Лукашэнка не асмеліцца 
змяніць канфігурацыю і дыслака-
цыю нашых Узброеных сіл, якія 
сёння засяроджаныя на заходнім 
і паўночна-заходнім кірунку су-
праць НАТА. Збіраць нейкую да-

датковую групоўку на ўсходзе? Гэ-
та небяспечны крок для Лукашэнкі. 
Але трэба ведаць: краіна ў нас 
невялікая. І ў выпадку патрэбы 
мотастралковыя злучэнні і сілы 
спецаперацый можна вельмі хутка 
перакінуць у любы рэгіён Беларусі. 
А цяпер, найбольш імаверна, бу-
дуць проста ўзмоцненыя сродкі 
выведкі — беспілотнікі, радыёэ-
лектронная выведка, назіранне з 
боку памежнікаў за сумежнымі 
тэрыторыямі».

Таксама Алесін выказаў думку, 
што ў сённяшніх умовах Лукашэн-
ку вельмі цяжка манеўраваць.

«Лукашэнка цяпер у цяжкім 
становішчы, нават дзякуючы на-

шым заходнім партнёрам, якія 
ставяць новыя базы каля межаў 
Беларусі. Гэта дае падставы для 
турботы расейцам, якія прыму-
шаюць Лукашэнку выконваць са-
юзныя абавязкі. Таму, я думаю, ры-
торыка Лукашэнкі будзе ўсё больш 
прарасійскай у гэтым плане, ён 
будзе казаць тое, што хочуць чуць 
у Крамлі», — падзяліўся думкамі 
Алесін.

Дарэчы, у Міністэрстве аба-
роны нам сказалі, што «гра-
мадзяне нашай краіны могуць 
быць упэўненыя, што ваенная 
стабільнасць і бяспека Беларусі 
будзе забяспечаная несумненна».

Арцём Гарбацэвіч

ло б павялічыць колькасць узбро-
еных сіл у два разы». 

Пры гэтым Паратнікаў мяркуе, 
што яшчэ не прыйшоў час вяр-
таць пытанне расійскай авіябазы 
ў парадак дня беларуска-расійскіх 
адносін. 

«Калі казаць пра апошні візіт 
Пуціна, то я не думаю, што 
войскі ў Клінцах будуць выка-
рыстаныя ім як нейкі аргумент 
пры перамовах. Бо калі гэтае пы-

Гаворка ідзе пра 28-ю 
асобную мотастралковую 
брыгаду з Екацярынбурга. Яе 
перадыслакуюць у Клінцы — 
горад за 40 кіламетраў ад 
Беларусі, з якога ідзе прамая 
дарога на Гомель.

Пасол Расіі тлумачыць гэтае 
размяшчэнне неабходнасцю 
процістаяць Украіне, але 
геаграфія абвяргае яго словы.

На ўзбраенні брыгады ёсць 
танкі, мінамёты і сістэмы 
рэактыўнага агню. Агульная 
колькасць вайскоўцаў у 
брыгадзе — недзе ля 3—4 тысяч. 
Але мясцовыя жыхары пішуць 
у інтэрнэце, што ўсяго да канца 
года ў Клінцах чакаюць 7 тысяч 
вайскоўцаў.

Навошта Расіі база каля 
Беларусі?

Пакуль прагучала некалькі 
афіцыйных і неафіцыйных 
меркаванняў.

Так, агенцтва «Інтэрфакс» 
са спасылкай на абазнанага ў 
сітуацыі чалавека паведаміла, што 
перадыслакацыя войскаў — гэта 
адказ Расіі на актыўнасць НАТА 
ля яе межаў.

У пасла Расіі ў Беларусі 
Аляксандра Сурыкава 
знайшлося іншае тлумачэнне: 
ён сказаў журналістам, што база 
ў Клінцах накіраваная супраць 
Украіны.

«Ва Украіне радыкалізм па-
чынае падымацца. Фармуюцца 
звышправыя сілы, больш рады-
кальныя, чым «Правы сектар». 
Не выключаю, што ва Украіне 
пачынае пераважаць гледзішча 
вайны. І на мяжы з Расіяй яго 
трэба спыніць», — патлумачыў 
Сурыкаў.

Клінцы: Расія размяшчае войскі 
на самай мяжы Беларусі

Расію, то мотастралковая брыгада 
ў Клінцах адразу ж апынулася б 
у «катле». Зрэшты, толькі цёмны 
чалавек можа думаць, што малая 
бяз’ядзерная краіна можа напасці 
на вялікую ядзерную дзяржаву. 
Аляксандр Лукашэнка канкрэтна 
пра базу ў Клінцах пакуль ніяк 
не выказаўся. Выглядае, што 
нават найвышэйшае кіраўніцтва 
Беларусі разгубленае.

«Расіяне часта кажуць пра тое, 
што ля граніц Расіі разгортваюцца 
новыя кантынгенты НАТА. Трэба 
падкрэсліць, што перадусім — 
каля нашых беларускіх граніц», — 
сказаў Лукашэнка 7 чэрвеня, 

паказаўшы, што і для яго новую 
базу патлумачылі «актыўнасцю 
НАТА».

Тут жа ж Лукашэнка дадаў, што 
ў выпадку канфлікту першымі ў 
бой уступяць беларускія войскі.

Але гэта трактуецца экспертамі 
проста як словы, прыемныя 
Расіі — ніхто не чакае, што НАТА 
вырашыць напасці на Беларусь. 

У такой сітуацыі шмат хто 
загаварыў пра падрыхтоўку Расіі 
да рэалізацыі «крымскага сцэнара» 
ў самой Беларусі. Маўляў, да 
іншага войскі ў Клінцах не здат-
ныя — іх вельмі мала, каб су-
працьстаяць натаўскім часцям, а 

вось для таго, каб аказваць ціск на 
Беларусь — акурат.

Адзін ваенны эксперт таксама 
назваў войскі ў Клінцах «пстрычкай 
па носе Лукашэнку», які заўсёды 
падкрэслівае, што між Масквой 
і НАТА толькі беларуская армія. 
Цяпер жа, маўляў, такога козыра ў 
прэзідэнта Беларусі ўжо не будзе.

Але факт застаецца — 
мотастралковая брыгада ў 
Клінцах здольная заняць Гомель 
за чатыры гадзіны. Прытым 
што ніякіх вайсковых частак і 
абаронных структур на сваёй 
усходняй мяжы Беларусь не мае.

АГ

Дарэчы, беларускае войска 
лічыцца экспертамі самым 
баяздольным ва Усходняй 
Еўропе. Так, па дадзеных 
Міжнароднага цэнтра канверсіі 
за 2014 год, беларускае войска 
па колькасці цяжкіх узбраенняў 
пераўзыходзіць усіх суседзяў, 
апроч Расіі. Так, цяжкай 
артылерыі ў нас у 1,3 раза болей, 
чым ва Украіне (без уліку стратаў 
у АТА), танкаў (каля 1600) — у 
2 разы! Агулам жа колькасць 
нашых рэгулярных войскаў — 
каля 60 тысяч. Пры патрэбе 
Беларусь можа мабілізаваць 
да паўмільёна чалавек. Праўда, 
некаторыя эксперты глядзяць 
на магчымасць імгненнага 
павелічэння асабовага складу ў 
10 разоў скептычна.

На дадзены момант найбольш 
баяздольныя часці ў 
беларускім войску — гэта 
войскі спецыяльных аперацый, 
рэфармаваныя савецкія ПДВ. 
У нас іх каля шасці тысяч — 
гэта 38-я гвардзейская 
асобная мабільная брыгада ў 
Брэсце, 103-я гвардзейская 
асобная мабільная брыгада ў 
Віцебску і 5-я асобная брыгада 
спецыяльнага прызначэння 
ў Мар'інай Горцы. Сілы 
спецаперацый рэгулярна 
ўдзельнічаюць у вучэннях — як 
лакальных, так і міжнародных.

А што кажа геаграфія? 
Заходняя палова Бранскай 
вобласці, дзе і знаходзяц-
ца Клінцы, уяўляе сабою бал-
кон, убіты паміж Беларуссю і 
Украінай — усе буйныя трасы з 
Украіны, па якіх могуць прайсці 
войскі, знаходзяцца значна да-
лей на ўсход. І калі б украінцы 
сапраўды захацелі «напасці» на 

Расійскія танкі 
ля беларускай 
мяжы ў Клінцах. 

Андрэй Паратнікаў.

Аляксандр Алесін.

Ад Клінцоў да 
Гомеля — каля 

100 кіламетраў, 
альбо 2 гадзіны 

язды. 
Паміж гарадамі 

пралягае 
прамая шаша 
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актуаліі

Вучэнні «Anakonda-16»: ці ўтрымае НАТА 
калідор паміж Калінінградам і Беларуссю?
Наземныя войскі і самалёты 
з 24 краін паўдзельнічалі 
ў маштабных вучэннях 
Anakonda-16, якія 
разгарнуліся 7 чэрвеня 
на тэрыторыі Польшчы. 

Згодна са сцэнаром вучэнняў, 
адна з краін Балтыі стала ахвярай 
паступовай і нахабнай экспансіі 
з боку магутнага суседа. Групы 
баевікоў спрабуюць раздзьмуць 
масавыя хваляванні, захапіць 
уладу ў памежных гарадах, пачы-
наюць атакі на паліцыю і важныя 
аб'екты гаспадаркі. Адбываюц-
ца кібератакі і спробы захапіць 
ці пашкодзіць інфармацыйныя 
сеткі.

Затым адбываецца ўварванне 
варожых войскаў у Балтыю і 
Польшчу, праціўнік імкнецца 
да анексіі акупаванай тэрыторыі.

Атакуюць «сініх» (Польшчу 
і яе хаўруснікаў) выдуманыя 
«чырвоныя» краіны Bothnia, 
Torrike і Lindsey. Польшча звяр-
таецца ў НАТА па дапамогу.

Аднак, імаверна, тры выду-
маныя «краіны» — гэта тры 
расійскія вайсковыя кантын-
генты, якія знаходзяцца ў 
Калінінградскай вобласці, на 
тэрыторыі самой РФ уздоўж 
межаў Эстоніі і Латвіі, а такса-
ма, як ні сумна, на тэрыторыі 
Беларусі.

Улічваючы, што сцэнар 
уключае таксама анексію 
«чырвонымі» яшчэ адной «вы-
думанай дзяржавы», магчыма, гэ-
тая дзяржава — Беларусь ці адна 
з краін Балтыі.

У гэтым кантэксце важнейшым 
для хаўруснікаў будзе захаваць 

Амерыканскія жаўнеры праязджаюць літоўска-латвійскую 
мяжу перад пачаткам вучэнняў.

Паралельна адбываюцца вялікія 
вучэнні шматнацыянальных 
паветрана-дэсантных войск Swift 
Response — 16. Яны пачаліся яш-
чэ 27 мая, а скончацца толькі 26 
чэрвеня.

Больш за 5000 дэсантнікаў і 
лётчыкаў краін НАТА дэман-
струюць максімальна хуткую рэ-
акцыю на крытычную сітуацыю.

Гэтак, батальён 1-га палка 82-й 
паветрана-дэсантнай дывізіі ЗША 
за мінімальны тэрмін сядзе ў сама-
лёты на сваёй амерыканскай базе 
і за 10 гадзін будзе ў Еўропе — з 
дазапраўкай самалётаў па дарозе 
і планаваннем будучага бою.

Над тэрыторыяй Польшчы 
яны аб'яднаюцца з брытанскімі і 
польскімі парашутыстамі і скок-
нуць на зямлю ў раёне горада То-
рунь. Асобна будуць праходзіць 
вучэнні дэсантнікаў у Нямеччыне. 

Зараз «Кантынгентам гла-
бальнага тэрміновага рэагаван-
ня» ў ЗША з'яўляецца 1-я бры-
гадная група 82 дывізіі ПДВ. Асоб-
на ў Еўропе прысутнічае 173-я 
паветрана-дэсантная брыга-
да ЗША, падраздзяленні якой 
возьмуць удзел у дэсантах на 
поўначы Польшчы.

Менавіта дэсантнікі, як пла-
нуецца, возьмуць пад кантроль 
галоўныя вузлы камунікацый і 
масты, праз якія потым дзяку-
ючы розным этапам вучэнняў у 
бок краін Балтыі пойдзе амеры-
канская цяжкая бранятэхніка ў 
рамках вучэнняў Anakonda-16.

Самыя вялікія вучэнні сіл 
НАТА на тэрыторыі Польшчы 
ў гісторыі гэтай краіны сталі дэ-
манстрацыяй моцы і рашучасці 
альянсу бараніць сваіх сяброў 
ад любой пагрозы перад самітам 
НАТА ў Варшаве 8—9 ліпеня.

На саміце, як чакаецца, будзе 
прынята рашэнне пра сталае раз-
мяшчэнне значнай колькасці са-
юзных войск ў Польшчы і краінах 
Балтыі, піша theguardian.com.

Аляксандр Гелагаеў

наземную сувязь паміж Поль-
шчай і Літвой — калідор паміж 
Беларуссю і Калінінградскай во-
бласцю РФ.

Тут на дапамогу прыбал-
там прыйдуць амерыканскія 
механізаваныя часткі. Каб забя-
спечыць іхны марш нават у вы-
падку знішчэння мастоў, сапё-
ры павінны максімум за гадзіну 
пабудаваць мост праз Віслу ў 
месцы, дзе рака мае прыкладна 
кіламетровую шырыню.

Разгорнуцца нябачныя 
аперацыі ў сферы радыёэлек-
троннай барацьбы. Жыхароў То-
руня папярэджваюць пра магчы-
мыя перабоі з сувяззю.

Плануецца правесці вучэнні 
сіл супрацьпаветранай абаро-
ны, а таксама знішчэнне ракетна-
артылерыйскім ударам супраць-
паветраных комплексаў Расіі 
С-400, якія, калі будуць стаяць 
у Калінінградзе, будуць моцна 
замінаць авіяцыі саюзнікаў.

Сёлета афіцыйная «тэма» 
вучэнняў уключае супрацьста-
янне «гібрыдным» пагрозам — 
то бок спалучэнню дзеянняў пра-
пагандысцкага і ваеннага харак-
тару, у тым ліку з боку войскаў і 
спецыяльных падраздзяленняў, 
якія дзейнічаюць пад чужым сця-
гам.

«Сцэнар вучэнняў заснаваны 
на рэальных падзеях… На рэ-
альных пагрозах», — адзначыў 
прадстаўнік Аператыўнага 
кіравання Узброеных сіл Поль-
шчы падпалкоўнік Пётр Валатэк.

У Anakonda-16 першы раз бя-
руць удзел сілы Тэрытарыяль-
най абароны Польшчы, якія за-
раз арганізуюцца як асобны від 
узброеных сіл краіны. Створа-
ныя па досведзе вайны ва Украіне 
мясцовыя фарміраванні будуць 
абараняць важныя аб'екты ў 
сваіх раёнах, дапамагаць рэгу-
лярнай арміі і ліквідаваць варо-
жых дыверсантаў.

Відавочна, прычынай 
падрыхтоўкі да такой пагрозы 
сталі дзеянні Расіі ва Украіне — 
падчас анексіі Крыма і вайны 
на Данбасе.

Аналітык польскага Інстытута 
міжнародных спраў Артур 
Kaрпчык лічыць, што гэтыя 
манеўры — сігнал Маскве, дэ-
манстрацыя палітычнай волі 
саюзнікаў, здольнасці іх войск 
дзейнічаць у выпадку канфікту 
разам і вельмі аператыўна.

«Мэта — праверыць здоль-
насць краін Саюза абараніць 
свой усходні фланг», — сказаў 
міністр абароны Польшчы 
Антоні Мацярэвіч.

«Мэта Anakonda-16 — 
аб'яднаць усіх, каб паказаць, што 
мы стаім поплеч з польскім наро-
дам, з польскай арміяй і НАТА, 
каб усе краіны НАТА заставаліся 
вольнымі і незалежнымі», — 
сказаў у пачатку вучэнняў 
начальнік штаба Сухапутных 
войскаў ЗША Марк Мілі. 

Адпрацоўваецца таксама част-
ковая мабілізацыя рэзервістаў 
у Польшчы і краінах Балтыі, 
дапамога вялікай колькасці 
цывільных і вайсковых ахвяраў — 
вайна ва Украіне навучыла 
НАТА, што Масква будзе ма-
сава выкарыстоўваць артыле-
рыю і цяжкую бранятэхніку.

Амаль адначасова на Балты-
цы праходзілі вайскова-марскія 
вучэнні Baltops-2016, а ў краінах 
Балтыі — вучэнні Saber Strike.

Хуткасць рэакцыі, гатоўнасць 
да супрацоўніцтва частак розных 
армій пад адным камандваннем, 
аператыўнасць руху па зямлі, па 
моры і ў паветры — вось галоўная 
ідэя Anakonda-16.

Аляксандр Лукашэнка даў згоду 
на прызначэнне Сяргея Хахомава 
рэктарам Гомельскага дзяржаўнага 
ўніверсітэта імя Францішка Ска-
рыны. На працягу апошніх 12 
гадоў ВНУ ўзначальваў Аляк-
сандр Рагачоў.

Хто ж такі Сяргей Хахомаў? 
Яму 49 гадоў, ураджэнец Гомеля. 
Фізік, сферай ягоных інтарэсаў 
лічыцца акустыка крышталю, а 
таксама электрадынаміка штуч-
ных анізатропных структур. Кан-

Уладзімір Рабаволаў стаў намеснікам 
міністра інфармацыі. Да гэтага ён 
займаў пасаду першага намесніка 
начальніка ў Аператыўна-аналітычным 
цэнтры пры прэзідэнце.

ААЦ — адна з самых закрытых 
структур у Беларусі. Напрыклад, у 
адкрытым доступе няма інфармацыі 
пра біяграфію яго начальніка Сяргея 
Шпегуна. Што тычыцца Уладзіміра 
Рабаволава, то ён быў «тварам» ААЦ, 
менавіта ён даваў інтэрв’ю, у тым 
ліку недзяржаўным СМІ, ездзіў на 
міжнародныя канферэнцыі, браў 
удзел у дыскусіях.

Вядома, што ў прамыя абавязкі ААЦ 
уваходзіць кантроль за інтэрнэтам. 
Зрэшты, рэпрэсіўных крокаў у гэтым 
кірунку заўважана не было. Па словах 
Лукашэнкі, у цэнтры працуе менш за 

100 чалавек. Цэнтр знаходзіцца ў не-
пасрэднай блізкасці да Адміністрацыі 
прэзідэнта — у будынку былой Нацы-
янальнай бібліятэкі на Кірава.

Уладзімір Рабаволаў удзельнічаў 
у 2013 годзе ў канферэнцыі АБСЕ 
ў Вене разам з галоўнай рэдактар-
кай «Хартыі-97» Наталляй Радзінай, 
а таксама ўладальнікам tut.by Юры-
ем Зісерам. Там Рабаволаў казаў, што 
Беларусь ідзе па шляху лібералізацыі 
інтэрнэту.

Менавіта рашэннем ААЦ у свой час 
даменнай зоны .by быў пазбаўлены 
адзін з найбуйнейшых інтэрнэт-сайтаў 
краіны onliner.by.

Мабыць, у Міністэрстве інфармацыі 
Уладзімір Рабаволаў будзе адказваць 
менавіта за інтэрнэт.

Зміцер Панкавец

Першага намесніка кіраўніка ААЦ прызначылі ў Міністэрства інфармацыі

Спецыяліст па акустыцы крышталю стаў рэктарам 
Гомельскага дзяржаўнага ўніверсітэта

дыдат фізіка-матэматычных навук 
(1997), дацэнт (2000). У ГДУ імя 
Скарыны працуе ад 1995 года.

Хахомаў з’яўляецца аўтарам 
звыш як 240 навуковых работ, а так-
сама 8 патэнтных вынаходніцтваў. 
Сярод яго патэнтаў «Спосаб і пры-
лада для ўзмацнення ультрагука-
вой хвалі», «Прылада для для вы-
мярэння эліптычнасці папярэч-
най акустычнай хвалі» і іншыя. 
Апошнім часам ён займаў паса-
ду прарэктара па вучэбнай рабоце.

Зменены таксама рэктар 
у Віцебскім тэхналагічным 
універсітэце. Адметна, што Вале-
рый Башметаў найдаўжэй займаў 
гэтую пасаду сярод іншых айчын-
ных кіраўнікоў ВНУ — аж ад 1993 
года.

Новым рэктарам стаў не нех-
та з намеснікаў Башметава, а за-
гадчык кафедры аўтаматызацыі 
тэхналагічных працэсаў і 
вытворчасці Андрэй Кузняцоў.

Зміцер Панкавец

Хто з рэктараў найбольш 
працяглы час знаходзіцца на 
сваёй пасадзе:

Вітольд Песціс (Гродзенскі 
аграрны ўніверсітэт): ад 1995 
года

Наталля Баранава (лінгвістычны 
ўніверсітэт): ад 1995 года

Валянцін Валетаў (Мазырскі 
педагагічны ўніверсітэт імя Івана 
Шамякіна): ад 1997 года

Антон ятусевіч (Віцебская 
акадэмія ветэрынарнай 
медыцыны): ад 1998 года

Ігар Сазонаў (Беларуска-расійскі 
ўніверсітэт): ад 1998 года.

Уладзімір Рабаволаў з Дуняй Міятавіч, прадстаўніцай АБСЕ па СМІ.
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гаспадарка

Сям’і Галаванава ўдалося 
абнаявіць бонус за 
лаяльнасць. 

У апошнія тыдні з сайтаў 
агенцтваў нерухомасці знікла 
аб’ява аб продажы катэджа ў Драз-
дах на завулку Ціхім. Гэтым домам 
плошчай 267 м2 валодала сям’я бы-
лога міністра юстыцыі Віктара Га-
лаванава. Цяпер ён працуе рэк-
тарам у Беларускім інстытуце 
правазнаўства.

Мы ўжо пісалі пра спробу Га-
лаванавых абнаявіць «бонус», 
атрыманы ад дзяржавы ў 2000-я. 
Сын міністра (дарэчы, выкладчык 
Інстытута правазнаўства) у свой 
час атрымаў катэдж у падарунак 
ад бацькі, а пасля выставіў яго на 
продаж за $1,4 мільёна.

На фоне крызісу цана выглядала 

неадэкватнай рынкавым рэаліям. 
Гаспадарам даводзілася раз за раз-
ам зніжаць яе.

І вось цяпер, як стала вядома 
«Нашай Ніве», Галаванавы ўсё ж 
змаглі знайсці купца. Угода была 
зарэгістраваная ў канцы мая 2016 
года.

Колькі ўдалося атрымаць сям’і 
былога міністра? У дамове запісана 
8 мільярдаў 235 мільёнаў 360 ты-
сяч беларускіх рублёў. Па тагачас-
ным курсе гэта роўна $420 тысяч. 
Атрымалася каля $1570 за ква-
дратны метр.

Такім чынам, зніжка ў 
параўнанні з першаснай прапа-
новай склала каля $1 мільёна.

Аднак нават у такім разе кошт 
дома сям’і былога чыноўніка 
адпавядае сярэдняму заробку 
«чыстымі», атрыманаму белару-
сам за 115 гадоў.

Купіла дом 62-гадовая жыхар-
ка Мінска. Яна непублічны чала-
век, яе прозвішча нідзе раней не 
фігуравала.

Апроч дома, ёй дасталіся 9,94 
соткі элітнай зямлі. Праўда, 
уласнікам надзела фармальна 
лічыцца Рэспубліка Беларусь.

Рэч у тым, што чыноўнікам нак-
шталт Галаванава, якія не трапілі 
ў першы «драздоўскі прызыў» 
(там былі Віктар Шэйман, Міхаіл 
Мясніковіч і дзясяткі іншых), зям-
ля выдзялялася не ва ўласнасць, а 
па праве пажыццёвага спадчынна-
га валодання.

Прадаўшы дом у Драздах, 
Галаванаў на вуліцы не застанец-
ца. Яшчэ з 1990-х у яго ёсць пра-
сторная трохпакаёўка ў «чырво-
ным доме» на вуліцы Максіма 
Танка.

Ягор Марціновіч

Сцісла
Бізнэс абкладуць новым 
падаткам?
Міністэрства ЖКГ 
падрыхтавала праект новага 
ўказа. Дакумент прапануе даць 
права мясцовым органам 
улады прыцягваць арганізацыі 
ўсіх форм уласнасці да 
добраўпарадкавання 
населеных 
пунктаў. Арганізацыі могуць 
абавязаць адлічваць на гэтыя 
патрэбы да 1% ад выручкі. 
Бізнэс-арганізацыі 
пратэстуюць супраць 
прапановы.

Стаўка рэфінансавання — 20%
З 1 ліпеня стаўка апусціцца з 
22% да 20%. Папярэдняе 
зніжэнне адбывалася ў пачатку 
мая. Рашэнне Нацбанка 
сведчыць пра стабілізацыю на 
фінансавым рынку краіны. У 
выніку зменшацца стаўкі па 
крэдытах і дэпазітах.

«Трастбанк» змяніў назву 
на банк «Рашэнне»
Рэбрэндынг звязаны са спробай 
змяніць імідж — доўгі час на 
банк былі накладзеныя 
амерыканскія санкцыі за 
«адмыванне грошай для рэжыму 
Садама Хусэйна». Цяперашні 
ўласнік «Рашэння» — 
грамадзянін Аб’яднаных 
Арабскіх Эміратаў Махамед 

Ахмад Салем Халіфа Алзараім 
аль-Сувайдзі.

Расійскі «Дыснэйлэнд» будзе 
каштаваць 4 мільярды
Прэзідэнт Расіі Уладзімір 
Пуцін падтрымаў праект 
комплексу для сямейнага 
адпачынку «Чароўны свет 
Расеі», які плануецца стварыць 
на мяжы Калужскай і 
Маскоўскай абласцей. Кошт 
праекту ацэньваецца на $4 
мільярды. Цікава, што 
будаўніцтва рускага 
«Дыснэйлэнда» пад Калугай 
меркавалася яшчэ ў 2012 годзе. 
Тады стваральнікі прасілі каля 
$250 мільёнаў.

Адкрыўся чарговы мэблевы 
гіпермаркет
Гандлёвы цэнтр «Цівалі-
мэбля» запрацаваў у Мінску 
побач са станцыяй метро 
«Спартыўная». На тэрыторыі 
каля 5 тысяч квадратных 
метраў прадстаўлена каля 50 
брэндаў.

У агенцтва нерухомасці 
«Пакадан» забралі ліцэнзію
Такое рашэнне было прынята 
Міністэрствам юстыцыі па 
выніках скаргі адной кліенткі. 
«Пакадан» завысіў ёй тарыфы 
на рыэлтарскія паслугі — 
агулам на 10,65 мільёна рублёў. 

ЯМ

Фотафакт

Адкрыўся бізнэс-цэнтр 
«з нацыянальнымі 
матывамі»

14-павярховы будынак з на-
звай «Красавік» знаходзіцца ў 
Мінску на рагу праспектаў Дзяр-
жынскага і Жукава. Брытанскія 
інвестары пабудавалі офісы 
ў фармаце адкрытай прасто-
ры, тут ёсць велапаркоўкі, 
канферэнц-залы, кафэ, фітнэс-
цэнтр і прыбудаваны закрыты 
паркінг.

Паверхі будуць мець назву 
беларускіх славутасцяў, а ну-
марацыя будзе дублявацца 
назвамі месяцаў на белару-
скай мове.

Кампанія Epam Systems аран-
дуе «Красавік» цалкам. Пасля 
аддзелкі ў яго пераедзе частка 
каманды распрацоўшчыкаў.

Ільняныя джынсы будуць 
каштаваць не больш за 
мільён. 

Беларускія джынсавыя з ільном 
пінжакі з’явяцца ў ліпені ў про-
дажы ва ўсіх крамах Аршанска-
га льнокамбіната. Пра гэта заявіў 
старшыня канцэрна «Беллег-
прам» Мікалай Яфімчык. «Пра-
цэс гэты няпросты. Мы ўжо шмат 
напрацавалі, але хацелі б яш-
чэ, каб тканіна была эластычнай, 
ёсць такая структура з лайкрай», — 
патлумачыў ён.

Яфімчык папярэдзіў, што 
льняныя джынсы будуць кашта-
ваць даражэй за традыцыйныя 
баваўняныя. Але наўрад ці больш 
за мільён рублёў.

На калісьці шматтысячным 
заводзе сёння працуе толькі 
каля 90 чалавек. 

Былы кіраўнік Мінгарвыканкама 
Мікалай Ладуцька ўзначаліў прад-
прыемства ўлетку 2015 года. На 
калісьці шматтысячным заводзе 
сёння працуе толькі каля 90 чала-
век. Паведамляецца, што «на плы-
ву» застаўся адзін зборачны цэх. 
Зношанасць энергасетак складае 
100%.

Амаль усё абсталяванне рас-
прададзенае папярэднім гаспа-
даром завода, а тое, што застало-
ся, састарэла. За мінулую зіму 

ацяпленне на заводзе ўключалі 
толькі на адзін месяц, на большае 
не было грошай. Дах на прадпры-
емстве працякае, і над некаторымі 
працоўнымі месцамі падвешаная 
фанера, каб дождж не ліў за каўнер.

Па словах Ладуцькі, ён звяртаўся 
на беларускія прадпрыемствы, каб 
даведацца, хто можа нядорага вы-
пускаць камплектуючыя да вела- 
і мотатэхнікі. Пастаўшчыкоў не 
знайшлося.

Дырэктар лічыць, што ААТ 
«Мотавела» трэба правесці пра-
цэдуру банкруцтва. Тады ўся ма-
ёмасць і зямля пяройдуць у ка-
мунальную ўласнасць. Пасля гэ-
тага на базе прадпрыемства мож-

на будзе стварыць рэспубліканскі 
інавацыйны тэхнапарк або выста-
вачны цэнтр. Пару цэхаў Ладуць-
ка пагаджаецца пакінуць для 
вытворчасці мотавелатэхнікі.

Другім варыянтам ён называе 
выкарыстанне недазагружаных 
прадпрыемстваў пад вытворчасць 
вела- і мотатэхнікі. На іх ёсць не 
толькі вольныя плошчы, але і 
пэўныя групы абсталявання. За-
станецца толькі даўкамплектаваць 
вытворчасць сучаснай аснаст-
кай. Але для гэтага, кажа Ладуць-
ка, ТАА «Мотавелазавод» мусіць 
працаваць у сістэме Міністэрства 
прамысловасці.

«Мінск-Навіны»

Цэны не падаюць  
і не растуць.

Ад канца вясны кватэры ў 
Мінску фактычна не танне-
юць, аднак і не  думаюць дара-
жаць. Паводле штотыднёвых 
падлікаў партала Realt.by, ся-

рэдняя цана складае $1171 за 
квадратны метр.

Пры гэтым колькасць кватэраў, 
выстаўленых на продаж, працяг-
вае змяншацца. У базах агенцтваў 
нерухомасці каля 7300 кватэр, та-
ды як некалькі месяцаў таму лічба 
ледзь не дайшла да 10 тысяч кватэр

Новабудоўлі каштуюць 

прыблізна столькі ж, як і другасны 
рынак — у сярэднім $1144 за метр.

А вось у абласных цэнтрах ква-
тэры працягваюць таннець. Са-
мы дарагі —Брэст, тут прапану-
юць жыллё па $794 за метр. З адва-
ротнага боку рэйтынгу Віцебск — 
$605 за метр.

ЯМ

На рынку нерухомасці летняе зацішша

Намеснік 
старшыні 
«Беллегпрама» 
Анатоль Суботка 
прыйшоў на прэс-
канферэнцыю 
ў тым самым 
беларускім 
джынсавым 
пінжаку, які 
пакуль нельга 
купіць.

Былы міністр прадаў свой катэдж 
у Драздах са зніжкай $1 мільён

Ладуцька прапаноўвае збанкрутаваць 
Мінскі мотавелазавод

Беларускія джынсы шыюць у Туркменістане

Айчынную джынсавую тканіну 
распрацоўвалі ў Оршы каля сямі 
гадоў. У выніку лён вырашылі на 
траціну разбавіць бавоўнай. Каб 
зрабіць таннейшай вытворчасць, 
на ручныя вытворчыя аперацыі 
беларускі джынс будуць вазіць у 
Туркменістан.

БЮ
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Працяг са старонкі 1.

Шарэйка выйшла на работу 
ў блакітным дзелавым касцю-
ме, апісвае Тут.бай. Яе сустрэлі 
апладысментамі, як кіназорку. 
Уручылі букеты, хлеб-соль.  Яна 
пакланілася сваім работнікам у 
пояс і падзякавала ім за падтрым-
ку. А ўжо а 8 раніцы ў яе пачаўся 
першы працоўны дзень.

Вінаватая, але вольная
За тры дні да таго, у пятніцу 10 

чэрвеня, у Вярхоўным судзе бы-
ло людна — агучваўся прысуд па 
справе Ганны Шарэйка. На па-
сяджэнне прыйшлі не толькі 
журналісты, але і сваякі Ша-
рэйка і іншых абвінавачваных, 
а таксама з Віцебска прыехалі 
супрацоўнікі птушкафабрыкі. 

Перад пачаткам пасяджэн-
ня Ганна Шарэйка і Вальдэма-
рас Норкус (яе жаніх і бізнэс-
партнёр, праз закуп кармоў у 
якога сенатарка і трапіла за кра-
ты) былі радасныя: усміхаліся, 
віталі знаёмых і сваякоў.

Было многа і журналістаў з 
гатовымі шаблонамі тэкстаў, у 
якія заставалася толькі ўпісаць 
тэрміны. Тым больш нечаканым 
аказалася рашэнне суда.

Ганна Шарэйка была не про-
ста дырэктаркай. Яна была яш-
чэ і членам Савета Рэспублікі. 
Разам з падначаленымі і бізнэс-
партнёрамі затрымалі яе яшчэ 
ўлетку 2014 года. Агулам на ла-
ве падсудных сядзела 7 чалавек. 
У тым ліку і літовец Вальдэма-
рас Норкус, каханы Ганны Ша-
рэйка. Падчас судовага працэсу 
Шарэйка з Норкусам вырашылі 
афіцыйна аформіць свае адносіны 
і нават, пакуль знаходзіліся ў 
СІЗА, прасілі зарэгістраваць 
шлюб. Праўда, суд ім адмовіў.

Шэсць абвінавачаных 
папрасілі іх апраўдаць. Сёмы, 
Ліяранцэвіч, адзіны, хто прызнаў 
сваю віну, папрасіў вынесці 
«аб’ектыўны прысуд».

Пракурор прасіў па 2,5 года 
Шарэйка і яе каханку і бізнэс-
партнёру Вальдэмарасу Нор-
кусу. Для намеснікаў Шарэйка, 
Семчанкавай і Канавальчанкі, а 
таксама расейскага бізнэсмена 
Разжывіна пракурор запрасіў 
па 2 гады пазбаўлення волі са 
штрафам у 100 базавых. Усіх — 
з пазбаўленнем права займаць 
пэўныя пасады на працягу 5 
гадоў і з адбываннем у папраўчай 

калоніі ва ўмовах агульнага рэ-
жыму. Ліяранцэвічу, спецыялісту 
фабрыкі, і Камарову, намесніку 
па фінансах, — 2 гады абмежа-
вання волі без накіравання ў 
папраўчыя ўстановы.

У прынцыпе гэтыя ж тэрміны 
ўсе і атрымалі. І Ганну Шарэй-
ка, і астатніх суддзя прызнаў 
вінаватымі. 

Шарэйка атрымала 2 га-
ды 6 месяцаў калоніі агульна-
га рэжыму і штраф у 31 мільён. 
Грамадзянін Літвы Вальдэмарас 
Норкус — 2 гады калоніі агульна-
га рэжыму і штраф у 31 мільён, 
вырашыў суддзя Уладзімір 
Давыдаў. Таксама і Шарэйка, і 
Норкус пазбаўлены права зай-
маць кіраўнічыя пасады. 

Надзея Семчанкава атрымала 2 
гады пазбаўлення волі і 21 мільён 
штрафу. Яўген Канавальчанка — 
былы намеснік гендырэктара — 4 
гады абмежавання волі без штра-
фу і накіравання ў папраўчую 
ўстанову. Мікалай Камароў, бы-
лы намеснік гендырэктара па 
фінансах, атрымаў 3 гады абме-
жавання волі. Міхаіл Разжывін, 
гендырэктар расійскай фірмы 
«Руском-Р», — 4 гады абмежаван-
ня волі. Уладзімір Ліяранцэвіч — 
галоўны спецыяліст па 
замежнаэканамічных сувязях 
фабрыкі — адзіны, хто прызнаў 
віну, прысуджаны да двух гадоў 
абмежавання волі.

Праўда, і Ганну Шарэйка, і 
Надзею Семчанкаву вызвалілі 
ў зале суда — бо два гады яны 
ўжо правялі ў СІЗА, а таксама 
трапілі пад амністыю, прыс-
вечаную 70-годдзю Перамогі. 
Калі суддзя агучваў сваё рашэн-
не, гэта віталі апладысментамі. 
Да таго ж амністыя значыць, 
што з Шарэйка здымаецца 
судзімасць. Адпаведна, зды-
маецца і забарона займаць 
кіруючую пасаду, а гэта зна-
чыць, што яна можа вярнуцца 
ў крэсла дырэктара.

Адразу пачаліся абдымкі, 
паліліся слёзы. Плакалі ўсе: 
і сама Шарэйка, і яе сваякі, і 
супрацоўнікі птушкафабрыкі.

У турме застанецца адзін Валь-
дэмарас Норкус. Ён не трапіў пад 
амністыю, але праз месяц, 10 
ліпеня, калі скончацца 2 гады, 
якія ён правёў за кратамі, Нор-
кус выйдзе на волю.

Такая лыжка дзёгцю — не 
выпусцілі разам з ягонай жан-
чынай.

Тэлезорак не сустракаюць так, як сустракалі 
з турмы асуджаную дырэктарку супрацоўнікі 
Віцебскай бройлернай птушкафабрыкі

За што сядзела
Па версіі следства, Шарэйка, бу-

дучы гендырэктаркай Віцебскай 
бройлернай птушкафабрыкі, 
уступіла ў карупцыйную змо-
ву са сваім сужыцелем Валь-
дэмарасам Норкусам, дырэк-
тарам літоўскай фірмы «Дай-
мас» і заснавальнікам кампаніі 
«Руском-Р» (ён абвінавачаны 
ў дапамаганні), праз якую ішлі 
пастаўкі ў Віцебск камбікармоў і 
кармавых дабавак.

Па словах пракурора, фірма 
Норкуса для заяўкі на конкурсе 
выстаўляла заведама заніжаную ца-
ну, але потым яна павялічвалася за 
кошт транспартных выдаткаў і мыт-
ных плацяжоў. У выніку канчатко-
вая цана замежнага камбікорму бы-
ла значна вышэйшай, чым айчын-
нага. Дзяржабвінавачанне ацэньва-
ла шкоду у 4 млрд рублёў.

Шарэйка ўзначальвала 
Віцебскую птушкафабрыку з 
1998 года да свайго затрымання 
ў жніўні 2014 года 16 гадоў. 

На працягу 2006—2014 гадоў 
чысты прыбытак Віцебскай 
бройлернай птушкафабрыкі 
склаў $90 мільёнаў. У першы ж 
год пасля арышту дырэктаркі 
былі зафіксаваныя страты. 

Першыя словы на волі
Адразу пасля вызвален-

ня Ганна Шарэйка расказала 
журналістам пра свае планы, 
крыўды і падзялілася меркаван-
нем, чаму сёння фабрыка пера-
стала быць прыбытковай.

Пра віну
«Я і па сённяшні дзень не лічу 

сябе вінаватай. У поўным аб’ёме 
я не прызнаю аніякай віны. І мне 
гэты абвінавачвальны прысуд 
трохі, канечне, засмучальны. Бо 
я заўсёды працавала ў інтарэсах 
гэтай фабрыкі, я яе любіла як 
сваё дзіця, выхадзіла яе, і гэта 
было самае дарагое, што я мела. 
Таму я лічу, што справядліва бы-
ло б не баяцца і вынесці цалкам 
апраўдальны прысуд».

Пра крыўды
«Я не хачу нікога асуджаць. Як 

бы там ні было — я дзяржаўны 
чалавек. І я разумею тую закла-
почанасць дзяржавы, каб усюды 
быў парадак. І, напэўна, вось на-
вядзенне гэтага парадку — яно і 
адбылося. Бо хочацца, каб усю-
ды было правільна і парадак. 
Ну, і разбіраюцца ж усюды. На-
шы органы нельга падмануць. 
Яны ўсё адно правераць даклад-
на, пад лупай. І ўсё ўбачаць... 
Абвінавачваць нікога я не магу. 
Гэтыя памылкі былі зробленыя 
два гады таму, і іх, напэўна, трэ-
ба было прызнаць. Гэта таксама 
няпроста. Але часткова, напэўна, 
разабраліся. Трэба радавацца та-
му, што ёсць. І гэты прысуд — 
ён такі, што ёсць магчымасць 
бачыць сваіх родных, бачыць 
калектыў. Гэта дзве сям’і, якім я 
прысвяціла ўсё сваё жыццё, та-
му я ўсё роўна рада. Калектыў 
жыў два гады з намі, перажываў 
за нас. Я ведаю, што яны ведаюць 

і вераць, у іх не было сумневаў, 
што мы рабілі і вырашалі ўсё 
правільна».

Пра першыя дні на волі 
і планы

«Я прывыкла працаваць усё 
жыццё. Тое, што я буду праца-
ваць, — гэта не абмяркоўваецца, 
бо я адчуваю сябе абсалютна нар-
мальна, і фізічна, і маральна. Я 
нават больш загартавалася тут, 
адужэла». 

Пра сённяшнія страты 
на птушкафабрыцы

«Пракаментаваць гэта про-
ста. Сёння эканамічная сітуацыя 
вельмі складаная ў краіне. Гэта 
важна. Шмат якія прадпрыем-
ствы адчуваюць сур’ёзныя стра-
ты. Гэта першае. А другое — ня-
ма чаго грахі таіць, калі пяць ча-
лавек, ключавых спецыялістаў, 
кіраўніцтва, схапілі, то тыя людзі 
не могуць, як бы яны ні хацелі, 
у цяжкай эканамічнай сітуацыі 
ўзяць тую ношу, што мы неслі 
гадамі».

Пра любоў
«Я хачу сказаць, каб людзі не 

злавалі, бо часам… Тое, што робіць 
вышэйшае кіраўніцтва — яны 
імкнуцца паўсюль навесці парадак. 
І тое, што ёсць памылкі — як за гэ-
та можна абвінавачваць? Памылкі 
ёсць паўсюль. Таму, я лічу, не трэ-
ба злаваць, трэба далей верыць, 
любіць і працаваць. Я заўсёды ка-
жу, што любоў пераможа. Любоў 
да ўсяго, да людзей, да блізкіх, да 
калектыву… Бо без яе нічога няма. 
Вынік будзе, толькі калі ты любіш. 
А я люблю, і да гэтага часу люблю. 
Люблю людзей, люблю жыццё. 
Люблю сваіх сваякоў. Я проста 
люблю».

Пра тое, што Норкуса 
не вызвалілі

«Гэта адна з засмучальных 
нотак… Але застаўся месяц. 
Што ж зробіш! Але ён вельмі 
моцны чалавек. Чалавек, які 
справіцца, хоць ён і застаўся 
адзін, і я разумею, як гэта ба-
люча… І я з ім побач у думках 
кожную хвіліну. Думаю, хутка 
мы будзем разам».

Улад Швядовіч
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Ілан Маск паведаміў аб місіі смяротнікаў на Марс
кладаць шлях і ў канчатковым 
выніку зробяць бяспечнай да-
рогу да Марса і знаходжанне 
на гэтай планеце. Але гэта спра-
ва далёкай будучыні», — заявіў 
бізнэсмен.

Маск назваў мэту адпраўкі 
чалавека на Чырвоную пла-
нету. «Гэта неабходна для 
архітэктуры, якая дазволіла б 
стварыць самадастатковы горад 
на Марсе і выжыць некалькім 
планетным відам», — сказаў ён.

Бізнэсмен пацвердзіў свой 
намер адправіць у 2018 годзе 
да Марса беспілотную місію на 
караблі Dragon V2. Пасля гэта-

га Маск плануе адпраўляць на 
Чырвоную планету апараты 
кожныя 26 месяцаў: дзве місіі 
ў 2020 годзе, як мінімум адну ў 
2022-м і, верагодна, пілатуемую 
місію праз два гады з дасягнен-
нем Марса ў 2025 годзе. Пускі 
плануецца ажыццяўляць на 
ракеце-носьбіце Falcon Heavy, 
якая распрацоўваецца, а старт 
2022 года плануецца правесці 
пры дапамозе Mars Colonial 
Transporter. Першы палёт Falcon 
Heavy прызчаны на восень 2016 
года.

Маск з'яўляецца 
заснавальнікам кампаній 

SpaceX (вырабляе ракеты і 
касмічныя караблі) і Tesla 
Motors (стварае электрамабілі), 
а таксама ініцыяваў праект 
Hyperloop (гібрыднай транс-
партнай сістэмы з вакуумнага 
цягніка і маглева). Акрамя та-
го, ён узяў удзел у стварэнні 
кампаній PayPal (займаец-
ца электроннымі плацяжамі) 
і SolarCity (сонечная энерге-
тыка). Фірма SpaceX атрыма-
ла кантракт НАСА на дастаўку 
астранаўтаў да МКС. Да 2025 го-
да бізнэсмен паабяцаў адправіць 
першага чалавека на Марс.

lenta.ru

У бальніцу Мілана былы 
прэм’ер-міністр Італіі Сільвіа 
Берлусконі трапіў на мінулым 
тыдні. Яму заменяць аартальны 
клапан. Аперацыя доўжылася 
каля чатырох гадзін. Аперацыю 
правёў кардыяхірург Атава Аль-
фьеры.

Як піша італьянская газе-
та Corriere della Sera, 79-гадовы 
Берлусконі напярэдадні аперацыі 
сустракаўся са святаром.

Пуцін абвясціў 
раптоўную праверку 
ва Узброеных сілах Расіі

Ва Узброеных сілах Расіі пача-
лася маштабная праверка, пад-
час яе будуць правераныя вай-
сковыя арсеналы і асобныя орга-
ны ваеннага кіравання, паведаміў 
у аўторак міністр абароны Расіі 
Сяргей Шайгу.

«Для ацэнкі баявой і 
мабілізацыйнай гатоўнасці з 7 
гадзіны раніцы ў адпаведнасці 
з рашэннем вярхоўнага 
галоўнакамандуючага Узброенымі 
сіламі пачата чарговая раптоўная 
праверка. Падлягаюць праверцы 
шэраг баз захоўвання ўзбраення 

Супрацоўнік аддзела замежных царкоўных сувязяў Маскоўскага патры-
ярхата Яўген Петрын прысуджаны да 12 год турмы за дзяржаўную здраду 
на карысць ЗША.

Прысуд быў вынесены Масгарсудом, справа разглядалася тройкай 
суддзяў у закрытым рэжыме пад грыфам «сакрэтна».

Абарона Петрына паабяцала абскардзіць прысуд. Дзяржабвінавачанне 
прасіла для яго 19 гадоў калоніі строгага рэжыму.

Яўгена Петрына затрымалі ў чэрвені 2014 года. Раней у РПЦ заяўлялі, 
што абвінавачанне на яго адрас звязана з працай у спецслужбах да таго, 
як ён прыйшоў у аддзел замежных царкоўных сувязяў.

У РПЦ на работу ён перайшоў з ФСБ.
Сваякі Петрына сцвярджалі, што ў РПЦ ён займаўся ўкраінскай тэ-

матыкай.
СГ

Золатавалютныя рэзервы Кітая 
ў маі скараціліся на тры дзясяткі 
мільярдаў даляраў. Цяпер яны 
складаюць 3,19 трлн даляраў 
ЗША. У сакавіку і красавіку 
яны раслі. Але агулам іх пік 
здарыўся ў чэрвені 2014-га. Та-
ды яны дасягнулі 3,99 трыльёна. 
З таго часу яны скараціліся на 800 
мільярдаў. Усё адно яны застаюц-
ца гіганцкімі.

Скарачэнне рэзерваў звяза-
на з вывадам капіталу з Кітая 
інвестарамі і з вялікімі ўліваннямі 
сродкаў у эканоміку ўрадам 
краіны, які спрабуе захаваць 

высокія тэмпы эканамічнага ро-
сту.

Што да Расіі, то па стане на 3 чэр-
веня яе золатавалютныя рэзервы 
складалі 388,9 мільярда даляраў 
ЗША. Яны застаюцца практычна 
нязменнымі ад сакавіка 2016. Да 
найніжэйшага свайго ўзроўню яны 
апускаліся ўвесну 2015-га — каля 
350 мільярдаў даляраў.

Для параўнання, па стане на 
пачатак чэрвеня золатавалютныя 
запасы Беларусі складаюць каля 
4,6 млрд даляраў. Украіны — 13,5 
млрд, Польшчы — 108 млрд.

СГ

Бізнэсмен і заснавальнік 
кампаніі SpaceX амерыканец 
Ілан Маск параўнаў планаваны 
пачатак каланізацыі Марса з за-
сваеннем Паўночнай Амерыкі 
англічанамі. Таксама ён распавёў 
пра першых смяротнікаў гэтай 
місіі. Пра гэта прадпрымальнік 
паведаміў у сваім інтэрв'ю вы-
данню The Washington Post.

Прадпрымальнік упэўнены, 
што для асваення Марса зной-
дуцца ахвотныя, паколькі «гэта 
ж як і з англійскімі калоніямі, 
заўсёды ёсць людзі, якія імкнуцца 
стаць першапраходцамі». Маск 
адзначыў, што каланізацыя, 

напэўна, стане «цяжкай, 
рызыкоўнай і небяспечнай».

«Гэта небяспечна, і, імаверна, 
людзі будуць паміраць, — і яны 
будуць папярэджаны аб гэ-
тым. І тады яны будуць пра-

Берлусконі зрабілі аперацыю 
на адкрытым сэрцы

Афіцэра ФСБ, які працаваў у аддзеле замежных 
царкоўных сувязяў Маскоўскага патрыярхата, 
асудзілі на 12 гадоў за шпіянаж 

Сяброўка Берлусконі 
30-гадовая Франчэска 
Паскале плача на балконе 
бальніцы падчас аперацыі. 
Берлусконі быў афіцыйна 
жанаты двойчы і прайшоў 
праз шэраг сэкс-скандалаў.

Золатавалютныя рэзервы Кітая аднавілі 
падзенне, Расіі — стабілізаваліся

і тэхнікі, а таксама асобныя ор-
ганы ваеннага кіравання», — 
сказаў Шайгу. Па словах Шай-
гу, праверка будзе доўжыцца да 
22 чэрвеня.

Міністр абароны адзначыў, 
што войскі неабходна рых-
таваць да выканання задач 
ва ўзброеных канфліктах 
рознай інтэнсіўнасці і 
крызісных сітуацыях. Шай-
гу дадаў, што таксама трэ-
ба звярнуць асаблівую ўвагу 
на мабілізацыйны складнік 
узброеных сіл, стан рэзер-
вовых фарміраванняў, за-
пасы ўзбраення і вайсковай 
тэхнікі, што знаходзіцца на 
захоўванні.

rbc.ru

У выніку нападу на гей-клуб Pulse ў горадзе 
Арланда, што ў штаце Фларыда, загінула 
50 чалавек, 53 чалавекі былі шпіталізаваны. 
Пра гэта паведаміў мэр Арланда.

Нападнік метадычна расстрэльваў 
наведнікаў аднаго за адным. Урэшце 
спецназаўцы забілі яго падчас перастрэлкі.

Бойню зладзіў 29-гадовы грамадзянін 
ЗША Амар Мацін. Яго бацькі — выхадцы 
з Афганістана.

Мацін валодаў зброяй афіцыйна, бо 
працаваў ахоўнікам. Перад забойствам ён 
заявіў пра сваю сувязь з «Ісламскай дзяр-

жавай», аднак амерыканскія спецслуж-
бы не выявілі ніякіх каналаў сувязі яго 
з тэрарыстычнай арганізацыяй. Пакуль 
следчыя схіляюцца да высновы, што ён 
быў адзіночка, які падпаў пад уплыў ідэй 
ісламістаў.

Мацін быў чалавек дзіўнаваты. Жонка ад 
яго ўцякла пасля чатырох месяцаў сямей-
нага жыцця. Крыніцы кажуць, што ён не 
раз той гей-клуб сам наведваў і напіваўся 
там да буянства.

Як бы ні было, ён адняў жыццё ў іншых 
людзей. Мусульмане ЗША адмежаваліся ад 

яго і рэзка асудзілі. Ягоны тэракт дае кар-
ты ў рукі кандыдату ў прэзідэнты ЗША ад 
Рэспубліканскай партыі Дональду Трам-
пу, які выступае за забарону на ўезд у ЗША 
мусульманам.

Бацька Маціна, якога зваць Садык, 
сказаў, што «не можа дараваць сыну тое, 
што ён нарабіў». 

Бойню ў Арланда параўноўваюць з раз-
нёй, учыненай Брэйвікам у Нарвегіі. Толькі 
што Брэйвіка паліцыя ўзяла жыўцом, а 
Мацін загінуў у часе штурму.

Сяргей Гезгала

Мусульманін расстраляў гей-клуб у Фларыдзе, загінула 50 чалавек
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Лакальнасць, кастамізацыя, вялікі разрыў паміж 
нешматлікай элітай і астатнім 
народам — тое, што харак-
тарызуе «цёмную эпоху», 
і тое, што чакае нас на-
перадзе. Пра гэта гене-
ральны дырэктар бізнэс-
школы ІПМ Павел Да-
нэйка разважаў падчас 
публічнай лекцыі Ляту-
чага ўніверсітэта і Цэнтра 
еўрапейскай трансфармацыі ў 
межах цыкла «Уяўляючы Беларусь: ідэі і вобразы 
для супольнай будучыні».

Гаворку гендырэктар бізнэс-школы ІПМ пачаў 
здалёк — з транзакцыйных выдаткаў. Калі патлу-
мачыць гэты тэрмін зусім проста, ён азначае ўсе 
тыя «выдаткі, якіх не было ў Рабінзона Круза». У 
героя рамана Дэфо, як вядома, не было людзей.

– Наймаючы людзей на працу, мы павінны за-
ключыць кантракт. Мая мара — каб чалавек шмат 
працаваў, а я яму нічога не плаціў. Яго мара — каб 
я яму шмат плаціў, а ён нічога не рабіў. Мы дзесьці 
згандляваліся пасярэдзіне. Пасля заключэння кан-
тракта яго трэба кантраляваць — гэта выдаткі на по-
шук інфармацыі, адсочванне сітуацыі, страхавыя 
ўнёскі.

Ёсць яшчэ і вытворчыя выдаткі, якія складаюц-
ца з энергетычнай і вытворчай сістэм. Яны такса-
ма характарызуюцца лакальнасцю і глабальнасцю. 
Пры сярэднявечным феадалізме ўсё неабходнае для 
жыцця выраблялася на месцы, міжнародны гандаль 
складаўся ў асноўным з прадметаў раскошы. Асно-
ву энергетыкі пры феадалізме складалі млыны, дро-
вы — яна была таксама лакальнай і, як модна ка-
заць сёння, «зялёнай». Да глабалізацыі ў гэтай сфе-
ры прывёў ужо капіталізм. 

Але вернемся да транзакцыйных выдаткаў. 
Развіццё інтэрнэту значна паспрыяла іх зніжэнню. 

Павел Данэйка: Элітай 
заўтрашняга грамадства 
будуць не айцішнікі

Як толькі ў нас узнікне 
рай, мы проста вымрам

І гэта, на думку Паўла Данэйкі, вядзе да таго, што ўсё 
патаннее, усе вытворцы будуць абслугоўваць пер-
санальна вас і рэзка ўзрасце бяспека. Магчымасць 
аб’ядноўвацца ў суполкі і рабіць сумесныя пакупкі, 
а таксама краўд-эканоміка спрыяюць зніжэнню цэн. 
А вось дыстрыб’юцыя памрэ ці трансфармуецца ў не-
шта іншае. Сучасная сітуацыя вымагае адмаўляцца 
ад пасярэднікаў паміж вытворцам і спажыўцом.

– Мяне заўсёды цікавілі сацыя-біялагічныя экспе-
рыменты. Адным з піянераў гэтай справы быў Ілля 
Прыгожын, нобелеўскі лаўрэат па тэрмадынаміцы 
і рэктар Брусэльскага ўніверсітэта. Ён вывучаў 
калектыўных насякомых, у прыватнасці мурашоў. 
І звярнуў увагу, што сярод рабочых мурашоў ёсць 
лайдакі і працавітыя. Іх пэўным чынам пазначылі 
і падзялілі мурашнік на дзве часткі. І ў той жа 
прапорцыі ў кожнай з частак вылучылася група 
працавітых і лянівых мурашоў. Соцыум устойлівы, 
калі мае розныя ролі, — падсумоўвае выступоўца.

На яго думку, ёсць жорсткія правілы існавання со-
цыума, і ідэя Бога і д’ябла адлюстроўвае разуменне 
нашымі продкамі таго, што гэтыя правілы існуюць. 
Барацьба за лідарства і выжыванне застанецца і ў 
будучыні.

– Як толькі ў нас узнікне рай, мы проста вымрам, — 
перакананы Павел Данэйка.

З вобласці пакуль, здаецца, фантастыкі, але хто 
ведае? Ужо ў нашым стагоддзі большая частка 
насельніцтва будзе жыць да 100 (а то і 200) гадоў. 
Праўда, ніякая пенсійная сістэма не вытрымае та-
кога доўгажыхарства.

Ну і якія размовы пра будучыню без згадвання 
славутых 3D-прынтараў? Па словах лектара, ужо 
праз 5—10 год гэтыя прылады будуць звыклай з’явай 
для нас. Фабрыка ствараецца для вытворчасці ад-
наго прадукта, а ЗD-прынтар дазваляе выпускаць 
абсалютна розную прадукцыю з аднаго матэрыялу.

– Узгадайце інтэрнэт 1995 года. Была тэхналогія, 
але мы яшчэ не ўмелі яе выкарыстоўваць. Патрэбны 
час, каб адаптаваць і пераўтварыць яе ў працоўную. 
Аўтар аднаго з артыкулаў сказаў, што ЗD-прынтар 
сёння — гэта як інтэрнэт у 95-м годзе.

Напрыканцы сустрэчы Павел Данэйка паразважаў 
над тым, хто стане новай элітай у будучыні. На яго 
думку, гэта будуць цікаўныя людзі, якім хочацца пра-
цаваць з інфармацыяй.

– Гэта не айцішнікі. У маім разуменні гэтай элітай 
стануць тыя, хто будзе працаваць нават тады, калі 
для матэрыяльнага забеспячэння працаваць не трэба.

Яўгенія Бурштын, ЕўраБеларусь

Пара пазнаёмілася ў зо-
не АТА на Данбасе два гады 
таму, калі Васіль прыехаў 
добраахвотнікам ва Украіну.

Алена — вайсковы тактыч-
ны медык, вучыць байцоў, як 
ратаваць сябе ў выпадку ра-
нення, калі побач няма ме-
дыцынскай дапамогі.

Пара кажа, што зарэгіструе 
шлюб пасля таго, як скон-
чыцца справа Васіля — 
якраз зараз праходзіць суд, 
які мае вызначыць пака-
ранне за пагромы офісаў 
расейскіх банкаў і фірмаў, 
якія адбыліся 20 лютага ў 
Кіеве і ў якіх беларус Васіль 
Парфянкоў браў актыўны 
ўдзел.

Суд, які адбыўся 26 
красавіка, змяніў меру стры-
мання для Васіля з хатняга 
арышту на асабістае абавя-
занне. Парфянкоў мяркуе, 
што атрымае некалькі год 
зняволення ўмоўна:

«У мяне ёсць адвакат і ўся 
неабходная падтрымка. Ча-
каю, што суд прысудзіць 
умоўны тэрмін, і тады мы з 
Аленай зможам афіцыйна 
распісацца», — сказаў Васіль 
Парфянкоў карэспандэн-
ту «Свабоды» падчас жа-
лобнага мітынгу на майда-
не Незалежнасці ў Кіеве, на 
які людзі прыйшлі, каб ад-
даць пашану загінулым у зо-
не АТА 11 чэрвеня.

Будучая жонка Васіля 
Парфянкова адзначы-
ла, што вельмі добра 
ставіцца да беларусаў, і та-
му моцна ўзрадавалася, калі, 
пазнаёміўшыся з Васілём 
два гады таму, даведалася, 
што той з Беларусі:

«Вядома, цяжка планаваць 
жыццё ва ўмовах вайны. А 
мы называем гэта толькі вай-
ной і ніяк інакш. Афіцыйныя 
ўлады кажуць пра Антытэ-
рарыстычную аперацыю, 

Васіль Парфянкоў жэніцца з вайсковай доктаркай з АТА

Змяніліся паслы Беларусі адразу ў 
сямі краінах.

Найперш звяртае ўвагу, што ў 
адстаўку адпраўлены дуаен белару-
скага дыпламатычнага корпусу — 
Уладзімір Вялічка. 72-гадовы дыпла-
мат узначальваў пасольства Беларусі 
ва Украіне на працягу апошніх 15 гадоў.

Да гэтага Вялічка адпрацаваў пас-
лом у Латвіі, быў першым намеснікам 
у МЗС, міністрам па справах СНД 
(некалі існавала і такая пасада).

Новым паслом ва Украіне стаў 
кіраўнік апарату Савета міністраў 
Ігар Сокал. На гэтай пасадзе ён прабыў 
крышку больш за год. У Сокала быў до-
свед працы на дыпламатычнай ніве — 
ад 2008 да 2013 ён быў паслом Беларусі 
ва Узбекістане.

Першы намеснік Уладзіміра Ма-
кея ў МЗС Аляксандр Міхневіч цяпер 
адпраўляецца на працу ў Брусэль. Ён 

зойме месца пасла Беларусі ў Бельгіі, 
Еўрасаюзе, НАТА. Вельмі важныя па-
сады. Міхневічу 63 гады, ён родам з 
Мінска. Гэта не першы ягоны досвед 
працы паслом, у свой час Міхневіч 
узначальваў прадстаўніцтва Беларусі ў 
Вялікабрытаніі і Ірландыі (2006—2012).

Ранейшым паслом Беларусі ў Бельгіі 
быў Аляксандр Еўдачэнка. Яго якраз 
і прызначылі першым намеснікам 
міністра замежных справаў замест 
Міхневіча.

Вызвалены ад пасады пасла Беларусі 
ў Бразіліі былы кіраўнік Мінскага аб-
лвыканкама Леанід Крупец. Новага 
амбасадара нашай краіны ў Лацінскай 
Амерыцы не ведае нават гугл. Ягонае 
імя Аляксандр Царкоўскі.

Міністр па мытным супрацоўніцтве 
Еўразійскай эканамічнай камісіі 
Уладзімір Гошын прызначаны паслом 
Беларусі ў В’етнаме.

Дастаткова нечакана, што начальніка 
ўпраўлення Афрыкі і Блізкага Усходу 
пры МЗС Беларусі Ігара Ляшчэню 
прызначылі новым паслом Беларусі 
ў Славакіі. Мабыць, палічылі, калі 
ў Ізраілі Ляшчэня спраўляўся, то ў 
Славакіі па-любому атрымаецца.

Знятая з пасады адна з дзвюх жан-
чын, што з’яўляюцца пасламі Беларусі 
за мяжой. Наталля Жылевіч больш 
не афіцыйны прадстаўнік Беларусі ў 
Рэспубліцы Карэя, яе змяніў кадравы 
супрацоўнік МЗС Андрэй Папкоў.

Нарэшце прадстаўніцтва нашай 
краіны ў Іране ўзначаліў Юрый Ла-
зарчык, ён і раней працаваў у пасоль-
стве ў Тэгеране, толькі быў старшым 
дарадцам па палітычных і навукова-
тэхнічных пытаннях. Цяпер пайшоў 
на павышэнне.

Зміцер Панкавец

пра Мінскія дамоўленасці, 
але насамрэч гэта не што 
іншае, як лінія фронту і вай-
на. Учора загінулі шэсць на-
шых хлопцаў — а ўлады 
не прызнаюць ахвяраў, 
бо гэтыя загінулыя былі 
добраахвотнікамі і нідзе не 
значыліся афіцыйна. Але ж 

гэта не адмяняе іх смерцяў… 
Калі скончыцца вайна? Ду-
маю, не хутка. Вельмі цяжка, 
тым больш што мы з Васілём 
абое ваенныя цяпер людзі. 
Але мы хочам спадзявацца 
на лепшае».

Радыё «Свабода»

Вялікія змены ў дыпламатычным корпусе: 
новыя паслы ва Украіне, Бельгіі, Бразіліі, Іране
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Гэта ў чатыры разы 
болей, чым у Беларусі.

Урад Польшчы мае намер у 
наступным годзе вызначыць 
мінімальны заробак у краіне на 
ўзроўні 1920 злотых (каля 436 
еўра) без вылічэння падаткаў.

Пра гэта ў панядзелак 
заявіла міністр сям'і, працы 

і сацыяльнай палітыкі Эль-
жбета Рафальска, паведам-
ляе «Радыё Польшча».

У аўторак 14 чэрвеня пы-
танне павышэння зароб-
ку абмеркавалі міністры на 
пасяджэнні ўрада.

Па словах польскага 
міністра, прапанова ўрада 
з'яўляецца кампрамісам 
паміж чаканнямі прафсаюзаў 

і працадаўцаў.
У той жа час прафсаюзы і 

арганізацыі працадаўцаў не 
прыйшлі да згоды ў гэтым 
пытанні. Першыя патрабу-
юць усталяваць мінімальны 
заробак на ўзроўні 1970 зло-
тых (448 еўра) без вылічэння 
падаткаў, а другія хочуць па-
вышэння зарплаты да 1862 
злотых (426 еўра).

На дадзены момант 
мінімальны заробак у 
Польшчы складае 1850 
злотых, гэта значыць каля 
420 еўра.

Нагадаем, што ў 
Беларусі мінімальны заро-
бак складае 2 млн 300 тыс. 
рублёў, што ў пераліку на 
сённяшні курс раўняецца 
102 еўра.

У Польшчы мінімальны 
заробак вырасце да 436 еўра

13 чэрвеня ў праграме «Форум» на тэ-
леканале «Беларусь-1» з Дзмітрыем Бач-
ковым высвятлялі, што такое нацыяналь-
ная беларуская ідэя і наколькі яна важная 
ў эпоху глабалізацыі.

У дыскусіі ўзялі ўдзел прадстаўнікі 
ўладаў і апазіцыі, сярод якіх былі Ры-
гор Кастусёў, Андрэй Дзмітрыеў, Алег 
Гайдукевіч, рэктар Акадэміі музыкі Ка-
цярына Дулава, палітолаг Вадзім Баравік, 
гісторык Ігар Марзалюк, бізнэсмен Аляк-

сандр Кныровіч, дэпутат Дзмітрый 
Шаўцоў, эканаміст Яраслаў Раманчук і 
іншыя.

У працэсе «пошуку» нацыянальнай 
ідэі вядучы Дзмітрый Бачкоў узгадаў 
спартоўца і музыку Віталя Гуркова: ён быў 
запрошаны да ўдзелу ў праграме, але не 
змог прыехаць з-за гастроляў гурту Brutto. 
Вядучы згадаў нядаўнюю гісторыю з Гур-
ковым, калі той перамог на чэмпіянаце 
свету па муай-тай і выйшаў па медаль у 

цішотцы з «Пагоняй» і чырвона-зялёным 
сцягам на плячах.

«І чамусьці гэта выглядала абсалютна 
арганічна», — заўважае вядучы.

Яго падтрымлівае Кацярына Дулава, 
рэктар Акадэміі музыкі:

«…Нам каштоўнае абсалютна ўсё, 
Дзмітрый. «Пагоня» тут, дзяржаўны сцяг 
тут — гэта ж сведчанне таго, што чалавек 
вось так цэльна ўспрымае сваю гісторыю».

Маша Калеснікава, Еўрарадыё

На БТ выгляд Гуркова з «Пагоняй» і 
дзяржаўным сцягам назвалі арганічным



На Еўра брат гуляў супраць 
брата.

Таўлант і Граніт Джака выйшлі 
адзін супраць другога ў майках 
розных нацыянальных зборных. 
Старэйшы з братоў — Таўлант — 
нарадзіўся ў 1991 годзе ў югаслаўскай 
Прышціне. Ягоны брат Граніт праз 
паўтара года — ужо ў швейцарскім 
Базэлі.

Менавіта ў гэтым горадзе 
футбалісты сталі cпасцігаць азы фут-
бола. Гулялі ў аднайменным клубе. 
Пасля малодшы пайшоў на павы-
шэнне: спачатку у Германію, пас-
ля — у Англію. Таўлант так і застаўся 
ў «Базэлі», за які з невялікімі 
перапынкамі выступае ўжо 8 гадоў. 

Граніт дачакаўся выкліку ў нацы-
янальную зборную сваёй радзімы — 
Швейцарыі, Таўлант — не. У 2014 
годзе старэйшы з братоў прымае 
рашэнне выступаць за радзіму 
гістарычную — Албанію. Так вы-
пала, што ў першым матчы на 
Еўра-2016 якраз і сышліся Швей-
царыя і Албанія. 

«Брат, ты і я заўсёды ўсё рабілі 
разам, незалежна ад таго, што 
менавіта. Заўтра будзе першы 
раз, калі мы сутыкаемся на полі ў 
якасці супернікаў, і, я спадзяюся, 
гэта будзе першы і апошні раз. Я 
спадзяюся, што мы пакажам све-
ту, што, нягледзячы на тое, што 90 
хвілін мы будзем супернікамі, мы 
будзем стаяць разам, як толькі бра-
ты могуць гэта рабіць. Футболь-
ны матч ніколі не стане ні паміж на-
шым сяброўствам, ні паміж нашым 
братэрствам. Зычу табе здароўя і 
ўдачы ў матчы. Ты заўсёды будзеш 
маім узорам для пераймання», — 
напісаў Граніт Джака ў інстаграме 
напярэдадні гульні.

Браты Джака прызнаюцца, што 
больш за палову заробкаў адда-
юць бацькам, бо самі не ўмеюць 
размяркоўваць грошы.

Маці братоў была на гульні ў 
арыгінальнай майцы, якая злучыла сцягі 
Албаніі і Швейцарыі. Апроч Граніта 
Джака, за нацыянальную зборную 
Швейцарыі выступае яшчэ паўтузіна 
этнічных албанцаў, якія прызналі ў 
альпійскай краіне сваю радзіму.

Але ёсць і прыклады албанцаў, 
якія вярнуліся на гістарычную 
радзіму. Эльсіід Хюсай правёў у 
Албаніі толькі два першыя меся-
цы жыцця, пасля жыў у Італіі. Ла-
рык Цана — адзін з найбольш вя-

Лука Модрыч (Харватыя)
Існуе такі выраз: пакажы, хто ў цябе ў паўабароне, і я скажу, 

ці моцная ў цябе каманда. У зборнай Харватыі ў паўабароне 
гуляюць прадстаўнікі «Рэала» і «Барселоны». Лука Модрыч 
з «Рэала» прынёс перамогу сваёй камандзе ў сустрэчы з Тур-
цыяй. Як ва ўсіх балканскіх дзяцей таго часу, у Модрыча бы-
ло няпростае дзяцінства. Сям’я ўцякала ад вайны з роднага 
Задара, у войску служыў бацька Лукі, на вайне загінуў дзед. 
Калі Сціпе Модрыч вярнуўся да цывільнага жыцця, то ён 
не шкадаваў грошай на сына. У 16 гадоў Лука дэбютаваў 
у харвацкім грандзе «Дынама» з Заграба. Зорка Модрыча 
ўзышла ў «Тотэнхэме», а цяпер без яго цяжка ўявіць «Рэал».

ЗП

УЕФА прыняло рашэнне 
ўмоўна дыскваліфікаваць 
зборную Расіі. 

Побыт англійскіх футбольных 
хуліганаў у Еўропе выдатна апісаў 
брытанскі пісьменнік Джон Кінг у 
кнізе «Англія на выездзе». Алка-
голь, прадажнае каханне, бойкі — 
гэта неад’емны атрыбут англічан 
на выправе. 

У самой Англіі з хуліганствам на 
стадыёнах ваююць жорстка. Мож-
на сказаць, што Англія першай у 
Еўропе выкараніла ў сябе такую 
з’яву, як футбольныя хуліганы, 
хоць у свой час была завадатарам 
моды. Самыя жорсткія з фанатаў 
нават не маюць права наведваць 
матчы зборнай за мяжой. Існуе 
такі спіс з паўтысячай асоб.

Суровыя рускія фанаты такса-
ма не адрозніваюцца лаяльнас-
цю і цярпімасцю да іншых. Але 
ў нашай усходняй суседцы та-
кой сістэмнай барацьбы з гвал-
там на трыбунах ніхто не вядзе. 
Можна сказаць, што 11 чэрвеня ў 

Марсэлі каса найшла на камень.
Бойкі пачаліся яшчэ задоўга да 

матча, накачаныя алкаголем фа-
наты абедзвюх краін не шукалі 
паміж сабой кампрамісы, а кідаліся 
на амбразуру. Трапляла і зусім не 
хуліганам, асабліва англічанам.

Паліцыі давялося прымяняць 
слезацечны газ, у адказ паліцыю 
закідвалі камянямі.

Сутычкі працягнуліся ўжо на 
стадыёне, калі ашалелыя ад радасці 
расійскія фанаты (іх каманда вы-
рвала нічыю ў кампенсаваны час) 
кінуліся на сектары з англічанамі. 
Англічане не збіраліся ўжо махаць 
кулакамі, таму многія былі выму-
шаныя ўцякаць. І няшчасныя тыя, 
хто трапляў рускім хуліганам пад 
руку.

У выніку бясчынстваў УЕ-
ФА прыняло рашэнне ўмоўна 
дыскваліфікаваць зборную Расіі. 
Калі бойкі працягнуцца, то мо-
жа адбыцца і дыскваліфікацыя 
сапраўдная. Некалькі найбольш 
шалёных рускіх хуліганаў выра-
шана дэпартаваць з Францыі.

ЗП

Цяжкія выбары Радзімы

Рускія і англічане ледзь 
не разнеслі Марсэль

Тры зоркі першага тура Еўра

Эмануэле Джакерыні (Італія)
Сорамна каму сказаць, але цяперашняя зборная Італіі не 

мае сусветных зорак першай велічыні, апроч брамніка Буфо-
на. Увесь склад роўны, гэта такія працавітыя хлопцы, якія ўсю 
кар’еру былі ў цені, а цяпер вымушаныя выходзіць на першы 
план. Эмануэле Джакерыні якраз з такіх. Яму ўжо 31 год, а 
гуляе за непрыкметную «Балонью». Але Джакерыні ўпарты і 
вынослівы, як сама зборная Італіі. Яго першы гол прынёс пе-
рамогу «скуадры адзуры» над піжоністымі бельгійцамі. Тыя, 
хоць і былі фаварытамі, але запомніліся толькі экзатычнымі 
фрызурамі. Рабацягі кшталту Джакерыні даюць Італіі 
надзею на гэтым Еўра.

Аркадыуш Мілік (Польшча)
Ёсць такая традыцыя, што кожныя 12 гадоў Еўра выйграе 

каманда-андэрдог. У 1992 годзе — гэта былі датчане, у 2004 — 
грэкі. Чаму ў 2016 сенсацыяй не стаць Польшчы? У гэтай 
каманды ёсць добры склад, думаючы трэнер, пэўны досвед. 
Палякі цалкам дамінавалі ў гульні з Паўночнай Ірландыяй, 
якая, здаецца, проста радая, што трапіла на гэтае свята. Пе-
раможны гол на рахунку 22-гадовага ўраджэнца горада 
Тыхы Аркадыуша Міліка. У палякаў ёсць каму перахапіць 
ініцыятыву, калі супернікі бяруць у абцугі Левандоўскага. 
Цяпер палякаў чакаюць больш цяжкія выпрабаванні ў фор-
ме Нямеччыны і Украіны.

домых албанскіх футбалістаў, так-
сама гадаваўся ў Швейцарыі і па 
сваім майстэрстве лёгка мог высту-
паць за гэтую зборную, аднак абраў 
Албанію. У албанцаў паўскладу — 
тых, хто гадаваўся і рос у розных 
еўрапейскіх краінах.

Для Еўра прыклад братоў Джа-
ка ўнікальны, а вось на мінулым 
чэмпіянаце свету брат супраць 
брата ўжо выходзіў. Гэта Жэром 
і Кевін-Прынс Баатэнгі. Першы 
прадстаўляе Германію, другі — Гану.

Зборную Нямеччыны яшчэ ча-
ста называюць «маленькай Турцы-
яй», але гэта зусім няпраўда. За Ня-
меччыну сёлета гуляе толькі двое 
туркаў — Месут Азіл і Эмрэ Джан. 
У той час як за зборную Турцыі вы-
ступае аж шасцёра футбалістаў, якія 
нарадзіліся і вучыліся футболу ў Ня-
меччыне. Некаторыя крытыкуюць 
такі выбар. Маўляў, Нямеччына 
ўкладвала ў ваша развіццё грошы, 

а не хочаце ёй аддзячыць. Іншыя ж, 
наадварот, лічаць, што гэта вельмі 
годна — адстойваць радзіму сваіх 
продкаў. І, мабыць, універсальнага 
адказу на такія пытанні не існуе.

Такіх «інтэрнацыянальных» 
зборных на гэтым Еўра некалькі. 
Ужо згаданыя немцы і швейцар-
цы, Францыя са сваімі выхадцамі 
з Афрыкі (дарэчы, калі сабраць усіх 
кангалезцаў, што выступаюць у 
Еўропе, то атрымалася б вельмі ду-
жая каманда), Бельгія, Швецыя. За 
Аўстрыю гуляе ўся былая Аўстра-
Венгерская Імперыя — венгры, хар-
ваты, баснійцы, сербы.

А вось каманды Італіі і Іспаніі 
ўсё яшчэ застаюцца выключна 
«нацыянальнымі». Хваля мігрантаў 
закранула гэтыя краіны значна паз-
ней, але варта чакаць, што ў будучыні 
іх склады таксама будуць трансфар-
мавацца.

Зміцер Панкавец

Такую фотку змясціў у сваім інстаграме Граніт Джака.

Маці братоў 
Джака адзела 
майку, якая 
аб’ядноўвае 
сцягі Албаніі 
і Швейцарыі.
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Беларускі журналіст 
шукае 19-гадовага сына 
ва Украіне. Бацькоўская 
драма Змітра Галко.

Не першы месяц журналіст і 
блогер Зміцер Галко спрабуе рас-
шукаць сына, які знік у лютым ва 
Украіне. У гранічна шчырай раз-
мове Галко расказвае пра свой і 
сынаў лёс.

«Наша Ніва»: Зміцер, табе 
36 гадоў. Як сталася, што ў ця-
бе ўжо такі дарослы сын?

Зміцер Галко: Калі мне бы-
ло 14 гадоў, я ляжаў у бальніцы, 
правяраў сэрца, і закахаўся там у 
адну санітарачку. Яна была кры-
ху старэйшая за мяне — ёй было 
18. Расказвала розныя страшныя 
байкі пра шпіталь. Накшталт та-
го, як нейкаму дзіцяці трэба бы-
ло рабіць тэрміновую аперацыю, 
а хірургі напіліся, і дзіця загінула. 
За ёй усе хлопчыкі з аддзялення 
чарадой хадзілі. Калі мне было 15, 
мы пачалі сустракацца.

Праз гэтае каханне і з’явіўся 
наш Андрэй. Пасля я зразумеў, 
што гэта вельмі зарана і я зрабіў 
памылку, але бацькі сказалі мне, 
што хутчэй ты пойдзеш з до-
му, чым шлюбу не будзе. Таму 
адбыўся шлюб, адбыўся — сын.

Сапраўднае каханне я сустрэў 
ужо праз год пасля гэтага, калі 
пайшоў вучыцца ва ўніверсітэт. 
Гэтае каханне было складаным, 
тры гады мы не маглі жыць раз-
ам, бо ў мяне была сям’я, у яе была 
сям’я. Гэтыя тры гады былі такім 
працяглым мядовым, але вельмі 
горкім месяцам. Больш пакутаў 
было, чым радасці… Хаця і радасці 
было шмат.

Праз гэта ўсё дзіця было адсу-
нутае на другі план. Першыя га-
ды Андрэя прайшлі без бацькі 
ўвогуле. Ён выхоўваўся ў вельмі 
розных па культурным узроўні 
сем’ях. У адной сям’і казалі, што 
другая сям’я паганая. У другой 
гаварылі наадварот. Вось якая 
карціна свету магла скласціся ў 
яго ў галаве? Яна проста разбу-
рылася. Ён не разумеў, што такое 
«нармальна», з каго браць пры-
клад.

«НН»: Як адбываліся вашы 
кантакты ў час дзяцінства Ан-
дрэя?

ЗГ: Пасля таго, як у мяне 
больш-менш усталявалася жыц-
цё, я пачаў яго пастаянна браць 
да сябе. Праўда, толькі ўлетку, на 
месяц-другі. Ездзілі на поўнач, 
да Белага мора, па краіне нашай 
вандравалі. Для выхавання гэта-
га недастаткова. І бачыў ён мяне 
толькі ў адпачынку, а не за працай. 
Бацька адпачываў. Як адпачываў? 
Як усе, і выпіваў часам. Ён не мог 
узяць з мяне добрага прыкладу. 

«НН»: Якім ён хлопчыкам 
рос?

ЗГ: Андрэй зусім не быў 
хуліганам. Хутчэй, хатні хлоп-
чык, які сядзеў дома як сыч. 
Ніхто не бачыў, каб ён піў ці 
курыў. Кампаніі ў яго не было, 
за кампом сядзеў, чытаў, нідзе 
не бадзяўся. Ён быў вельмі кеп-
ска сацыялізаваны — вось у 
чым праблема. Калі пасля шко-
лы яму давялося пайсці ў ПТВ 
(дэкаратыўна-прыкладнога ма-
стацтва), то пачаліся сур’ёзныя 
праблемы. І не праз вучобу, а праз 
стасункі з людзьмі. Ён пачаў зры-
вацца, не хадзіць на заняткі. У 
рэшце рэшт ён кінуў вучобу.

Андрэй у выніку пайшоў праца-
ваць на лесапілку ў Стаўбцоўскім 
раёне. А там які кантынгент? Бу-
хаюць пастаянна. Сын дарваўся 
на лесапілцы да бутэлькі. Гэта 
было якраз у той перыяд, калі 
я паехаў упершыню асвятляць 
падзеі на Данбасе [летам 2014].

«НН»: Чым ты тлумачыш та-
кую змену ў паводзінах?

Сын сказаў: «Я памру 
ў гурбе снегу»

Зміцер Галко

Нар. у 1979 годзе ў Мінску. 
Журналіст. Працаваў на радыё 
«Свабода», у «Народнай волі», 
апошнія тры гады працуе 
ў газеце «Новы час». За 
рэпартажы з данбаскага фронту 
атрымаў у 2015 тры грамадскія 
прэміі. Цяпер спрабуе сябе 
ў якасці пісьменніка, пішучы 
часткова аўтабіяграфічны раман 
«Каханне і свабода». Жыве ў 
Марыупалі.

грамаваць, яму патрэбен быў спа-
кой. Андрэй пачаў уцягваць мен-
шага майго сына, падбіваў грошы 
скрасці. Я ж думаў, што ўсё вы-
рашыцца проста, ледзь не ў адзін 
момант, калі ў яго будзе бацька, 
сям’я. А выйшла зусім наадварот. 
Ён выкарыстоўваў нашу кватэру 
як нейкую кармавую базу, паста-
янныя п’янкі, крадзяжы. 

Ночы не спім, чакаем яго, шу-
каем. Дайшло да таго, што ў 
жонкі пачалася вельмі моцная 
нервовая хвароба. Шмат хто 
мне казаў, каб аддаў яго ў ЛПП. 
Я вырашыў, што даросламу ча-
лавеку ЛПП можа дапамагчы, а 
маладому несацыялізаванаму — 
гэта смерць. Ён выйдзе адтуль 
сфарміраваным маргіналам. Гэта, 
фактычна, турэмная ўстанова, дзе 
24 гадзіны ў суткі маеш кантакт 
толькі з алканаўтамі і мянтамі. 

«НН»: Тады і вырашылі пае-
хаць з сынам ва Украіну?

ЗГ: У Андрэя назапасілася 
столькі прывадаў у міліцыю, што 
супраць яго пачалі справу, звазілі 
на камісію. На дзень нараджэн-
ня яго маці ён павінен быў ехаць 
у ЛПП.

Я прапанаваў яму падаваць апе-
ляцыю, толькі абяцай, што не буд-
зеш піць. На жаль, у яго адбыўся не-
рвовы зрыў і ён сарваў усю апеля-
цыю. Там напіўся, тут напіўся, доўга 
расказваць, як гэта было. У апошні 
момант ён кажа: «Бацька, ратуй мя-
не, я загіну ў гэтым ЛПП, я адтуль 
не вярнуся, хачу паехаць з табой ва 
Украіну». А ў мяне нават планаў не 
было зноў ехаць ва Украіну.

Я падумаў: можна паехаць на 
два тыдні, калі ён не будзе піць, 
то зробім кадзіроўку там. У 
Мінску ён ад гэтага катэгарыч-
на адмаўляўся. Я хацеў завезці 
яго на фронт, на базу да знаё-
мых — месца, дзе строга забаро-
нена ўжываць алкаголь. Я думаў, 
што гэта можа дапамагчы, будзе 
ўстраска, змена дэкарацый.

Да фронту мы нават не даехалі. 
Ён не пераставаў піць: п’е і п’е. 
Што рабіць, я ўвогуле не разумеў. 

Я сяджу ў Кіеве, думаю, вяртац-
ца — гэта аўтаматам ЛПП для яго, 
а ва Украіне ў мяне няма ні жыл-
ля, ні працы.

«НН»: І як выйшлі з гэтай 
сітуацыі?

ЗГ: Тут трапіўся адзін свя-
тар знаёмы, які кажа: «А з’ездзіце 
ў рэабілітацыйны цэнтр у 
Жытомірскай вобласці». Сын не-
чакана згадзіўся, хоць там нель-
га ні піць, ні курыць, ні лаяцца, а 
трэба шмат працаваць фізічна. 
Андрэя прынялі туды, хоць і не 
хацелі, бо казалі, што ў яго нейкія 
псіхічныя адхіленні. Фактычна на 
першы ці другі дзень ён уцёк з цэн-
тра, аднак я пераканаў вярнуцца. У 
рэабілітацыйным цэнтры, насуперак 
іх правілам, Андрэя ўзялі паўторна. 
У выніку ён прабыў там два месяцы. 
І паўплывала на сына гэта вельмі до-
бра. Ён глядзеў на мяне чыстымі ва-
чыма, я забраў яго да сябе. Мы жылі 
з ім у Марыупалі ў прыватным до-
ме, быў месяц абсалютна цвяроза-
га жыцця, ён фарбаваў, сек, пілаваў. 
Рабіў усё, што прасілі.

Я забраў малодшага сына Яна-
Хрысціяна туды, бо падумаў, што 
Андрэю трэба добрая кампанія. 
Аднак замест таго, каб зрабіць 
лепш, зрабіў толькі горш. Ан-
дрэй зноў пачаў падбіваць малога. 

Андрэй на пляжы прадаваў 
піражкі, з’явіліся грошы, прадаваў 
больш за іншых. Раз выпіў, другі, 
трэці… Ён згубіў пашпарт, давя-
лося вяртацца ў Беларусь, не-
як праскочыў мяжу, ніхто яго не 
арыштаваў.

«НН»: А як зноў аказаўся ва 
Украіне?

ЗГ: Захацеў вярнуцца, я прыняў 
яго зноў. Мы дамовіліся: калі ты 
скрадзеш грошы, то паедзеш на-
зад. Бо так жыць нельга. Нягледзя-
чы на нашу дамову, ён скраў. Ладна, 
я прапанаваў: давай яшчэ раз па-
спрабуем рэабілітацыйны цэнтр. 
Ты сам туды ідзеш і мінімум ме-
сяц жывеш. Ён тыдзень бадзяўся 
ў Кіеве, аднак даехаў у рэаб-
цэнтр — брудны, без грошай, тэ-
лефона. 

ЗГ: Цяжка сказаць, што было 
галоўнай прычынай такой цягі. 
Мабыць, гэта здымала з яго ком-
плексы, ён сам пра тое казаў. Калі 
вып’е, то жыць нястрашна, нават 
радасць нейкая з’яўлялася. Бу-
тэлька замяніла яму любоў, баць-
ку, маці, усе радасці жыцця.

Ён жыў у вёсцы ў маіх бацькоў. 
Яны мне пішуць, што з Андрэ-
ем адбываюцца страшныя рэчы, 
пытаюцца, што рабіць. Сітуацыя 
дайшла да ручкі, пачаліся паста-
янныя прывады ў міліцыю, іх за 
паўгода набралася мо дваццаць.

Андрэй у хуткім часе пераехаў 
да маці з бабкай у Мінск, жылі 
на «Розачцы». У адзін дзень сын 
спаліў ім хату. Я не ведаю, ці вы-
падкова гэта было, ці не. Добра, 
што сусед уратаваў яго. Выцягнуў 
з агню, калі той спаў п’яны. Згарэў 
цэлы пакой і балкон.

«НН»: І як на гэта рэагавалі?
ЗГ: Маці з бабкай хацелі завесці 

крымінальную справу на сына, бо 
«закалябаў» ужо, я адмовіўся ад 
такога варыянту. Сказаў, што бя-
ру яго на сябе. Андрэй ляжаў у 
рэанімацыі таксікалогіі, збег ад-
туль, трапіў у псіхіятрычную ля-
карню, нічога яму не дапамаглі. 
Нейкая бессэнсоўная ўстанова, 
папраўдзе.

Пасля падпалу я ўзяў яго да ся-
бе. Што значыць да сябе? Я ж не 
адзін жыву. У мяне сям’я: мой сын 
(13 гадоў), жонка, сын жонкі. У 
сына жонкі была вельмі склада-
ная праца, ён толькі пачынаў пра-

Зміцер Галко 
з сынам 

Андрэем 
у Марыупалі.

Калі прайшоў месяц, то я якраз 
захварэў на пнеўманію. Яму зда-
валася, што гэта хлусня, што я 
яго не забяру, што яго кінулі, 
падставілі. Я тлумачыў: не хва-
люйся, прыеду, забяру, усё буд-
зе добра, а цяпер я проста не ў 
стане. Ідзе ўжо трэці месяц, ён 
не верыць мне зусім. Кажу, пача-
кай вясны, будзе цёпла. Яму было 
цяжка ў калектыве, але трымаўся, 
прытрымліваўся правіл, не піў.

Быў момант, калі я мог да яго 
прыехаць, але кіраўнік цэнтра 
вельмі прасіў: не прыязджайце, вы 
ўсё сапсуеце. А трэба было ехаць, 
каб ён бачыў, што бацька побач.

У адзін момант Андрэй сказаў, 
што дачакаецца вясны, а потым — 
оп — тэлефануе: я не магу больш 
тут знаходзіцца, я нагаварыў тут 
усім паскудстваў, я сыходжу. «Ан-
дрэй, дзе я буду цябе шукаць, калі 
ты зараз сыдзеш», — кажу яму...

У ноч на 4 лютага ён паехаў у 
Кіеў. Мы размаўлялі з ім тады 2—3 
гадзіны, вельмі доўга, я абяцаў, 
упрошваў. Ён мне кажа: «Я пай-
ду і памру ў гурбе снегу». З такімі 
словамі ён знік, яго няма ўжо пяты 
месяц, ніхто пра яго не чуў.

«НН»: І з таго часу ніякіх вестак?
ЗГ: Я спадзяваўся, што ён усё 

ж аб’явіцца, калі зразумеў, што 
не — падаў заяву ў паліцыю. 
Я шукаў Андрэя па Кіеве, 
замаўляў абвесткі, раздаваў 
інфармацыйныя матэрыялы бам-
жам, гандлярам, у метро раздаваў. 

Пачаліся нейкія званкі. І ад нар-
мальных людзей, і ад махляроў. 
Адзін хрысціянін, які корміць 
бамжоў на вакзале, казаў, што, маг-
чыма, бачыў сына. Ён прасіў больш 
абвестак, каб распаўсюджваць. Тэ-
лефанавала жанчына, якая нібыта 
бачыла Андрэя ў псіхіятрычнай 
лякарні ў Кіеве. Я з’ездзіў туды, 
у мяне няма пэўнасці, што сына 
там няма ці не было. 

А трэці званок быў ад мах-
ляра. Чалавек кажа, што ён з 
рэабілітацыйнага цэнтра, цяпер ён 
у прыёмніку-размеркавальніку, бо 
быў без дакументаў, у нас ёсць ва-
ланцёры, якія могуць прывезці ў 
Марыупаль. Кажу: куды перавесці 
грошы? Мне гэты чалавек яшчэ ка-
жа: «А калі б я раптам быў махляр, а 
вы так адразу». Я, натуральна, адра-
зу ўпэўніўся, што ніякі гэта не мах-
ляр. Дае мне нумар рахунку. Але не-
шта дзёрнула мяне ператэлефана-
ваць у гэты рэабілітацыйны цэнтр, 
а там мне кажуць, што нічога тако-
га не чулі. Капец! Гэта самае страш-
нае з таго, што адбылося, бо я быў 
упэўнены, што знайшоў яго.

Дасюль Андрэя няма, ва ўсіх 
бяздомных на Хрышчаціку я 
распытваў пра сына, ніхто не 
чуў. Трэба неяк прабіцца на тэ-
лебачанне, замовіць вялікую 
партыю ўлётак. У Беларусь ён не 
вяртаўся, прынамсі, у Памежнага 
камітэта інфармацыі няма. 

Цяпер мне найперш трэба дапа-
мога па распаўсюдзе інфармацыі. 
Усе іншыя варыянты, апроч таго, 
што ён у Кіеве, я разглядаю як 
фантастычныя. Я вельмі спадзя-
юся, што ён не загінуў, наўрад ці б 
такое магло прайсці без фіксацыі.

Гутарыў Зміцер Панкавец

Калі ў Вас ёсць магчымасць 
дапамагчы Змітру ў пошуках 

сына, звяртайцеся на ўкраінскія 
нумары 0730458956 (Life), 

0687612676 (Кіеўстар).
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здарэнні

Забілі траіх раней судзімых.

Толькі адзін чалавек цудам 
застаўся жывы. Двое мужчын і 
жанчына зараэзаныя. У злачын-
стве падазраюць 33-гадовага мяс-
цовага жыхара, раней не судзімага. 
Прычынай называюць рэўнасць.

12 чэрвеня прыблізна а другой 
гадзіне ночы ў дзяжурную част-
ку міліцыі патэлефанавала 38-га-
довая жыхарка вёскі Солы Смар-
гонскага раёна, вядомай сваім кас-
цёлам з унікальнымі фрэскамі па 
матывах польска-бальшавіцкай 
вайны 1920 года.

Жанчына паведаміла, што яе 
33-гадовы муж у доме суседзяў 
забіў нажом трох чалавек, а саму 
яе парэзаў.

У доме сапраўды знайшлі целы 
трох раней судзімых мясцовых 

жыхароў: 35-гадовага мужчыну, 
яго 62-гадовага бацьку і ягоную 
47-гадовую сужыцельку.

Жанчыну, якая паведаміла пра 
здарэнне, паклалі ў бальніцу з 
рэзанымі ранамі рук і ног. Пагро-
зы яе жыццю няма.

Падазраванага затрымалі ва 
ўласным доме, п'яным.

Прыраўнаваў ён да свайго амаль 
што аднагодкі, а вось старэйшую 
пару забіў як сведкаў разні. 
Знойдзена і прылада злачынства — 
нож,  гаворыцца ў паведамленні 
Следчага камітэта.

Солы — гэта мястэчка на чы-
гунцы Мінск—Вільня блізка 
Астраўца.

За забойства ў Беларусі пагра-
жае пажыццёвае зняволенне або 
нават расстрэл.

Уладзіслаў Швядовіч

Сцісла
Згубіў $5 тысяч, але знайшоў
Наведвальнік згубіў партфель з 5 
тысячамі даляраў на выставе 
«Белагра-2016». Ён звярнуўся да 
амапаўцаў і паведаміў ім пра сваю 
страту. Прыкладна праз паўгадзіны 
партфель з грашыма знайшлі. 

Канструкцыя абвалілася
На «Беларуськаліі» 9 чэрвеня 
абвалілася металічная 
канструкцыя і забіла 27-гадовага 
рабочага. 

Не першы аўтобус скраў ужо
У Магілёве затрымалі 22-гадовага 
маладога чалавека, які скраў 
аўтобус «Багдан А-92». 
Высветлілася, што ў 2008 годзе ён 
ужо быў асуджаны на 2 гады 
абмежавання волі — таксама за 
спробу крадзяжу аўтобуса. А 
нашто хлопцу аўтобусы, 
нямаведама.

Суіцыд у калоніі
У папраўчай калоніі №22 пад 
Івацэвічамі 3 чэрвеня 
засіліўся вязень. Вядома, што 
загінуламу яшчэ не было і 
трыццаці, ён быў асуджаны 
за распаўсюд наркотыкаў на 
11 гадоў, а на волі ў яго 
засталося двое малалетніх 
дзяцей. Праводзіцца 
праверка.

Зайшло ў галаву
Праваахоўнікі праводзяць 
праверку па факце смерці 
15-гадовай брэсцкай 
старшакласніцы, паведаміў 
начальнік прэс-службы УУС 
Брэсцкага аблвыканкама 
Сяргей Дучэнка. Трагедыя 
адбылася ўвечары 8 чэрвеня 
каля станцыі Брэст-Усходні. 
Дзяўчына кінулася на рэйкі 
пад шляхавымяральны цягнік. 
Машыніст тармазіў, але ж 
цягнік не спыніш.

Дапіліся
Дзве жанчыны пілі ў Мінску, і 
42-гадовая забіла 39-гадовую. 
Пасля гэтага падазраваная 
патэлефанавала знаёмаму і 
папрасіла дапамагчы пазбавіцца ад 
цела, што ён і зрабіў, перанёсшы 
яго з кватэры на вуліцу.

Не знік, а паехаў да бабулі
Васьмігадовы хлопчык, пошук 
якога распачалі ў Мінску, 
вырашыў самастойна наведаць 
бабулю ў вёсцы.
Пра знікненне 8-гадовага Фёдара 
Мазырца паведаміў пошукава-
выратавальны атрад «Анёл». 
Праўда, праз некалькі гадзінаў 
хлопчык знайшоўся. Школьніка 
знайшлі жывога ў Пухавіцкім 
раёне Мінскай вобласці. Ён 
вырашыў самастойна дабрацца да 
сваёй бабулі, нікога не 
папярэджваючы.

УШ

У Бабруй-
ску «Шко-
да» насмерць 
збіла равары-
ста, пратараніла 
плот і хляўчук. 
Гэта здарылася 
11 чэрвеня на 
вуліцы Ванцэці.

5 6 - г а д о в ы 
кіроўца выехаў 
на паласу су-
стрэчнага руху 
і збіў раварыста, 
які ехаў па краі 
праезнай часткі.

Веласіпедыст 
памёр у 
бальніцы. Асо-
бу яго высвят-
ляюць. На вы-
гляд яму 40—
45 гадоў.

УШ

10 гадоў і 6 месяцаў: 
вынесены прысуд жан-
чыне, якая 12 гадоў таму 
выкінула сына ў сметніцу. 
Абвінавачаная выслухала 
прысуд, адвярнуўшыся да 
сцяны.

— Судовая калегія па 
крымінальных справах 
Брэсцкага абласнога су-
да пастанавіла: прызнаць 
вінаватай у забойстве за-
ведама малалетняга, які 
знаходзіўся ў бездапа-
можным стане, і прызна-
чыць пакаранне ў выглядзе 
пазбаўлення волі тэрмінам 
на 10 гадоў у калоніі агуль-
нага рэжыму, — агучыла 
прысуд суддзя Святлана 
Крамянеўская.

Суд прыняў да ўвагі 
частковае адбыццё пака-
рання за мінулае злачын-
ства — прычыненне цяжкіх 
цялесных пашкоджанняў 
сужыцелю, за якія жанчы-
ну судзілі ў 2015 годзе. З 
улікам гэтага канчатковы 
тэрмін зняволення склаў 
10 гадоў і 6 месяцаў.

Таксама суд пастанавіў 
спагнаць з абвінавачванай 
2,9 млн за экспертызы і 
больш за 4 млн за паслугі 
адваката.

Абвінавачаная выслуха-
ла прысуд, адвярнуўшыся 

да сцяны. Пасля таго як 
суддзі пакінулі залу судо-
вых пасяджэнняў, да жан-
чыны падышла адвакат-
ка, каб абмеркаваць аб-
скарджанне прысуду. Тая 
пачала крычаць:

— Я не хачу, нічога мне 
ўжо не трэба!

За зачыненымі дзвя-
рыма залы суда яна доўга 
крычала і абуралася тым, 
што на абвяшчэнні прысу-
ду прысутнічала прэса.

Прысуд не ўступіў у за-
конную сілу і можа быць 
абскарджаны.

Злачынства жанчына 
здзейсніла 12 гадоў таму. 
Крымінальную справу 
распачалі пасля таго, як 
15 кастрычніка 2004 года 
ў смеццевым кантэйнеры 
выявілі цела нованароджа-
нага хлопчыка. Праведзе-
ная судмедэкспертыза па-
казала на гвалтоўны харак-
тар смерці малога.

Падазраваную ў за-
бойстве затрымалі ў 
студзені 2016 года. Жан-
чына трапіла ў по-
ле зроку супрацоўнікаў 
міліцыі, калі праходзіла 
па справе аб наўмысным 
прычыненні цяжкіх ця-
лесных пашкоджанняў 
свайму сужыцелю. 

Генатыпаскапічная экспер-
тыза пацвердзіла: знойдзе-
нага 12 гадоў таму малога 
нарадзіла менавіта яна.

У судзе абвінавачаная 
паведаміла, што хавала 
цяжарнасць ад родных, а 
ў медустанову не звярта-
лася. Па словах жанчыны, 
яна баялася, што яе «мог 
асудзіць» родны баць-
ка. Справа ў тым, што ў 
1999 годзе ў падсуднай 
нарадзілася пазашлюбная 
дачка. Бацька жанчыны та-
ды негатыўна адрэагаваў 
на нараджэнне ўнучкі.

На момант другіх 
родаў жанчына жыла 
са сваёй старэйшай ся-
строй у пакоі брэсц-
кага інтэрната №3. Па 
версіі абвінавачвання, 
ноччу 15 кастрычніка ў 
прыбіральні ў жанчыны 
нарадзіўся здаровы хлоп-
чык. Затым яна закрыла 
дзіцяці далонню нос і рот, 
загарнула цела ў майку і 
схавала ў дарожную сум-
ку. Пазней Марыя выйш-
ла на вуліцу і кінула труп 
немаўляці ў найбліжэйшы 
смеццевы бак. Гэтыя 
дзеянні ў судзе яна патлу-
мачыла спалохам.

Інф. tut.by, kp.by

У нядзелю ўвечары гамяльчанка Свят-
лана палівала садок каля дома на вуліцы 
Нагорнай. Побач гуляў 10-гадовы сын 
Уладзік, у калысцы спала двухгадовая 
Жэня. Нядзельную ідылію парушыў 
раптоўны грукат — у двор ускочыў 
велізарны лось.

— У яго ногі — метры два, таму ён не 
скакаў, проста пераступіў суседскі двух-
метровы плот з металапрофіляў і пайшоў 
на Свету і дзяцей. Сястра дачку з калыскі 
схапіла, і яны выбеглі за брамку, — распа-
вядае Наталля, сястра Святланы. Яна з 
сям'ёй прыбегла на Нагорную адразу пас-
ля здарэння.

Спалоханы лось то заміраў, то кідаўся 
па двары. На крык жанчыны сабраліся 
суседзі, пачалі тэлефанаваць у розныя 
службы. Але ўсюды атрымлівалі адмову.

— У МНС нам сказалі, што ў іх няма 
дроцікаў, у «Спецкамунтрансе» — што 
не маюць права адстрэльваць жывёл у 
прыватным сектары, ноччу прыехалі 
паляўнічыя, пахадзілі-паглядзелі, 

прапанавалі пачакаць да раніцы і з'ехалі, — 
кажа Наталля.

А лось усё бушаваў: граміў двор, таптаў 
грады, залез у куратнік, біўся галавой у ак-
но аднаго з пакояў.

— А мы ўжо забегшы ў дом былі. І было 
вельмі страшна бачыць яго морду ў акне, — 
успамінае жанчына. — Рогі ў яго былі абла-
маныя, з іх увесь час адвальваліся нейкія 
крывавыя шматкі, з рота ішла пена. Мо-
жа, яго смажыла, а можа, шалёны. У вачах 
чыталася: «Пакажыце, дзе выхад, і я пай-
ду». А як яму пакажаш? Муж выйшаў, каб 
яму хлеба прапанаваць, дык у яго поўсць — 
дыбам, капытом б'е, муж нават дадому не 
паспеў вярнуцца, у хляве зачыніўся. По-
тым сяк-так у дом перабег.

У страху і без сну абедзве сям'і правялі 
ўсю ноч. Каля пяці раніцы лось сышоў. 
Куды — ніхто не ведае.

— Дзіўна, што ні адна служба не адрэага-
вала. Ніколі яшчэ мы не адчувалі сябе такімі 
безабароннымі, — рэзюмуе Наталля.

Tut.by

Смяротная аварыя на вуліцы Ванцэці

Маці-забойца атрымала 10 гадоў У Гомелі лось выгнаў людзей 
з двара і паўночы бушаваў

Трайное забойства ў ціхіх Солах

Міліцыя пацвердзіла факт затрымання. 
Супрацоўнікі ўпраўлення па барацьбе з 

эканамічнымі злачынствамі сумесна з ад-
дзелам БЭЗ Маскоўскага РУУС Мінска па 
падазрэнні ў атрыманні хабару затрымалі 
дырэктара дэпартамента судзейства і 
інспектавання Беларускай федэрацыі фут-

бола Андрэя Жукава.
Ён быў затрыманы ў сваім працоўным 

кабінеце. У дачыненні да яго распача-
та крымінальная справа па ч.1 арт.430 КК 
Беларусі (атрыманне хабару).

Затрыманы знаходзіцца ў ізалятары часо-
вага ўтрымання.

Работніка Беларускай федэрацыі 
футбола ўзялі за хабар

11Наша Ніва [22] 15 чэрвеня 2016



гутарка

Вокны
Нямецкая якасць па даступнай цане

за 3 дні!

ГАРАНТЫЯ
12 гадоў якасці

ЗНІЖКІ!
Цана ад вытворцы!
Любая складанасць

* растэрміноўка плацяжа без %

* рассоўныя балконныя рамы 
(алюміній і пвх)

* абшыўка балконаў

* аддзелка адкосаў

ІП Захарэвіч В.К. УНП 190973657

МТС 8(029)777-99-06
Vel 8(029)386-00-06

Сустрэцца з Аляксандрам 
Івановым — ці Ivan’ам — давялося 
ў сталічным «Еўраопце» на 
Дзянісаўскай. Там спявак узяў 
удзел у розыгрышы аўтамабіля 
і выканаў сваю песню «Help 
you fly», з якой выступаў на 
«Еўрабачанні». Пачакаўшы, 
пакуль доўгая чарга ахвотных 
зрабіць фота ці атрымаць 
аўтограф скончыцца, «Наша 
Ніва» пацікавілася ў Аляксандра, 
чым ён жыве пасля конкурсу, 
як ацэньвае свой выступ і чаму 
Віктар Дробыш варты ордэна 
Скарыны.

«Наша Ніва»: Раскажыце, 
што цяпер робіце, чым займае-
цеся пасля «Еўрабачання».

Ivan: Працуем шчыльна на 
студыі. Запісалі песню. У хуткім 
часе яна з’явіцца на радыёстан-
цыях. Дай бог, з’явіцца і кліп. Па-
куль не буду абяцаць, яшчэ не ве-
даю, але песня ўжо гатовая, май-
старынг ужо прайшоў.

Цяпер пішам шмат песень. 
Збіраем песні, якія ўжо ёсць. 
Шмат дэмаверсій, шмат матэры-
ялу, засталося толькі скампана-
ваць гэты матэрыял, знайсці тыя 
самыя песні, уключыць іх у аль-
бом.

«НН»: На рускай або на 
англійскай пішаце?

Ivan: І на рускай, і на 
англійскай. Мы сябе не 
абмяжоўваем у гэтым.

«НН»: А на беларускай чаму 
не пішаце?

Ivan: Мы пра гэта думалі, 
і я мяркую, што такая песня 
з’явіцца, і, можа, нават не адна. 
Мы гэта таксама не адмаўляем.

«НН»: А гастролі? Цяпер ня-
ма ў вас нейкага тура?

Ivan: У нас ёсць канцэрты.
«НН»: Сольныя або збор-

ныя?
Ivan: Зборныя. Зборныя кан-

цэрты, іх зараз будзе шмат. 
«Маёўка live» у Маскве прайш-
ла. Калі прыедзем, будзе яшчэ 
«Music Box». Гэта значыць, кан-
цэрты нейкія ёсць. А каб ехаць у 
туры і збіраць вялікія пляцоўкі, 
патрэбен матэрыял, над якім мы 
зараз працуем.

«НН»: «Еўрабачанне» дало 
штуршок у плане папулярнасці?

Ivan: Безумоўна. «Еўрабачанне»... 
Ведаеце, калі вы маеце зносіны з 
хлопцамі з іншых краін, дырэкта-
ры між сабой маюць зносіны, і, на-
туральна, хтосьці, дырэктар каман-
ды, як, напрыклад, з Кіпра, «Minus 
One», таксама праводзіць там нейкія 
фэсты. І ўжо яны ведаюць, цябе за-
прашаюць. І, вядома ж, пазнаваль-
насць. Мне вельмі шмат пішуць і ў 
фэйсбуку, і ў прыват у інстаграме, і 
шмат пішуць, што дзіўна, Укантак-
це замежнікі. Я стараюся адказваць, 
але плынь занадта вялікая. І, вядома 
ж, прыярытэты трэба расстаўляць, 
я імкнуся адказваць бацьку, бо ён у 

Ivan не ведае, хто такая Святлана Алексіевіч
[Дробышу] цалкам. А ён давярае 
мне.

«НН»: Разумелі, што 
гэта выкліча шквал кпінаў, 
весялосці, інтэрнэт-мемаў і 
гэтак далей?

Ivan: Мы разумелі, на 
што ішлі. Абсалютна. Гэта 
нармальна. Калі навіна пра 
наш нумар выйшла, зразумела, 
што былі такія каментары. З-за 
дэфіцыту інфармацыі людзі 
пачынаюць дадумваць, і, як 
правіла, дадумваюць у пошлы 
бок. Таму было столькі, скажам 
так, непазітыўных каментароў і 
жартачак.

«НН»: А вы разумееце, што 
запомніліся не як хлопец з 
крутой песняй, а як той, хто 
збіраўся выступаць голы і з 
ваўкамі?

Ivan: Гэта час пакажа.
«НН»: Як увогуле працуецца 

з Дробышам?
Ivan: Гэта асобная гісторыя, 

якую вельмі прыемна 
распавядаць. Часам мы проста 
шпацыруем разам па вуліцы, 
штосьці абмяркоўваем, 
размаўляем: пра стылі, пра песні, 
пра гучанне, пра музыку, якую 
хочам рабіць... І гэта ўсё вельмі 
прыемна. Працуецца шыкоўна. 
Весела, з жартамі... Проста песня!

«НН»: Заўважна, што вы з 
вялікай павагай ставіцеся да 
Дробыша.

Ivan: Вядома.
«НН»: А не так даўно Дробыш 

атрымаў ордэн Скарыны. На 
ваш погляд, ён яго варты?

Ivan: Так.
«НН»: А чаму? У чым яго 

ўклад у беларускую культуру?
Ivan: Ну, па-першае, у яго карані 

беларускія, ён беларус. Ну і напісаў 
вельмі шмат выдатных песень. І я 
лічу, што ён варты гэтага.

«НН»: Ну а Алексіевіч, 
напрыклад, ордэн не атрымала.

Ivan: Хто?
«НН»: Святлана Алексіевіч.
Ivan:… (Паціскае плячыма)
«НН»: Вы ведаеце, хто гэта? 

Не? Нобелеўская лаўрэатка 
беларуская, не, не ведаеце?

Ivan: Я проста неяк больш па 
музыцы...

«НН»: Окей, тады выбачайце.
Ivan: Я шмат чаго не ведаю. Я 

і ў расійскім шоу-бізнэсе шмат 
каго не ведаю, і часам бывае 
няёмка.

«НН»: Добра. Жывяце вы і 
зарабляеце ў асноўным у Расеі?

Ivan: Так. Прадзюсарскі цэнтр 
там, у Маскве, і мне прасцей 
працаваць там на студыі.

«НН»: І як вам Масква?
Ivan: Добра. Я першы раз, калі 

прыехаў, там нешта будавалася, 
было бруднавата... Мне не вельмі 
спадабалася. Ну, проста я ў 
такі час года прыехаў. А цяпер 
нармальна. Шпацыраваў у парку 
Горкага летам — прыгожа. Але 
сумую па гомельскім парку. Вось, 
дарэчы, паеду неўзабаве.

«НН»: Да бацькоў?
Ivan: Так. Доўгі час іх не бачыў: 

«Еўрабачанне», падрыхтоўка да 
яго... Нарэшце мы сустрэнемся.

«НН»: Не хапае бацькоў?
Ivan: Вядома, не хапае. Усё 

роўна, малады ты ці не малады. 
Ведаеце, кажуць: «Вы ніколі нідзе 
не пабываеце па-сапраўднаму, 
калі не вернецеся пасля гэтага 
дадому». Я і ў Рызе быў, і ў Тэль-
Авіве, і ў Амстэрдаме, і ў Кіеве, 
і ў Швецыі... І хочацца, вядома, 
падзяліцца гэтым з бацькамі.

«НН»: Ваш дом пакуль яш-
чэ ў Гомелі?

Ivan: Вядома. Я там вырас. І 
мяне туды цягне.

Гутарыў Уладзіслаў Швядовіч

го, што адбылося. Бо гэта важ-
ны факт — самому атрымліваць 
асалоду ад таго, што адбываец-
ца на сцэне. І рэпарцёры, якія бя-
руць інтэрв’ю на «Еўрабачанні», 
пра гэта часта кажуць. Выклю-
чаецца мікрафон, і яны кажуць: 
«Галоўнае, проста атрымлівай аса-
лоду ад ўсяго, што тут адбываец-
ца. Хочаш спяваць? Спявай, у цябе 
неймаверны шанец праспяваць на 
ўвесь свет! У цябе неймаверны ша-
нец папрацаваць з вялікай коль-
касцю прафесійных людзей!» Там 
жа ўсё па апошнім слове тэхнікі.

І я лічу, што мы годна 
выступілі.

«НН»: Але вы не выйшлі ў 
фінал.

Ivan: Так.
«НН»: Але вы не ацэньваеце 

свой выступ як нейкі правал?
Ivan: Не, ні ў якім разе.
«НН»: Але гэта ж і не по-

спех, не?
Ivan: Ну, тое што мы не 

прайшлі кудысьці... Перамога, я 
лічу, вызначаецца пасля конкур-
су. Бывае так, што чалавек займае 
першае месца, а потым яго няма. 
З незразумелых прычын.

«НН»: Ці маеце на ўвазе, што 
хто лепшы — пакажа доўгая ды-
станцыя?

Ivan: Можа быць, і так. Што 
будзе пасля гэтага вялікага кон-
курсу з артыстам? Ці будзе ён 
цікавы і далей? Ці будуць са-
чыць за ім людзі?

«НН»: А па вашай версіі, калі 
вы крута выступілі, атрымалі за-
давальненне і былі задаволе-
ныя сабой, то чаму не выйшлі 
ў фінал?

Ivan: Я не ведаю. Я не 
разбіраюся ў гэтым усім. Мы 
зрабілі музыку, нам гэтая песня 
вельмі падабаецца, я лічу яе год-
най. І выступілі мы выдатна, год-
на, на 100%. Чаму так здарыла-
ся — я не ведаю. Так здарылася.

«НН»: У нас «Еўрабачанне» — 
гэта конкурс дзяржаўнай 
важнасці. Няма пачуцця, што 
на вас паспадзяваліся, а вы 
падвялі?

Ivan: Такога пачуцця няма. 
У нас быў выдатны нумар. Пра 
гэта казалі і працягваюць ка-
заць арганізатары, удзельнікі 
з іншых краінаў, журналісты 
і ўсе, хто бачыў нумар і чуў 
песню.

«НН»: А самі за каго заўзелі?

Ivan: Цяжка сказаць, за каго я 
заўзеў, бо я ж знаходзіўся ва ўсім 
гэтым. Але спадабаўся Сяргей 
Лазараў, як спявае Джамала мне 
вельмі спадабалася. Спадабаўся 
[літовец] Доні Мантэл — і пес-
ня, і нумар.

«НН»: Джамала заслужана 
перамагла?

Ivan: З музычнага пункту 
гледжання, яна праспявала про-
ста цудоўна. Я сядзеў у зале, па 
мне беглі мурашкі ад яе спеваў. 
Яна сапраўды вельмі моцны ар-
тыст.

«НН»: А не з музычнай? Шмат 
хто кажа, што «Еўрабачанне» 
палітызуецца.

Ivan: Я не ведаю. Усе артысты, 
якія знаходзяцца там, у тым ліку 
і я... Мы займаемся музыкай. Мы 
прыйшлі парадавацца, што мы і 
робім усе гэтыя 14 дзён. Мы вы-
ступаем, гутарым... Не ведаю. 
Але мурашкі ад спеваў Джама-
лы ў мяне былі.

«НН»: А раз ужо зачапілі 
палітыку — вы цікавіцеся 
палітычным жыццём, сочыце 
за ім?

Ivan: Я цікаўлюся музыкай. 
Сачу за новымі тэндэнцыямі ў 
музыцы. Хочацца, каб музыка, 
якую мы робім, была моднай.

«НН»: Ну а на выбары 
прэзідэнта хадзілі ўвосені?

Ivan: Не. У нас падрыхтоўка 
была да «Еўрабачання». 
Рыхтавалі нумар — ну вы пра-
нумар, напэўна, ведаеце.

«НН»: Вось пра нумар спы-
таю. Ідэя голага спевака з 
ваўкамі — хто аўтар?

Ivan: Ідэя нарадзілася правільна. 
Мы не думалі паказаць сэкс ці 
эпатаваць. Мы разумеем, што 
конкурс — сямейнае шоу, якое 
глядзяць з дзецьмі. Мы хацелі 
паказаць узаемадзеянне прыроды 
з чалавекам, што прырода можа 
быць сябрам. І ў той жа час хацелі 
паказаць, што нешта цёмнае, злое 
можа стаць добрым.

«НН»: Дык а хто прыдумаў? 
Вы?

Ivan: Прадзюсар, Віктар 
Якаўлевіч Дробыш. Мы думалі: 
у што адзецца? Калі мы хочам 
паказаць узаемадзеянне чалавека 
з прыродай, паказаць, што 
чалавек прыродзе не вораг?

«НН»: Ці пагадзіліся на гэтую 
задумку лёгка?

Ivan: Так. Я давяраю яму 

мяне перыядычна сядзіць Укантак-
це. Яму стараюся адказваць, але ў 
асноўным мы стэлефаноўваемся.

«НН»: Дык а на Кіпр вас 
запрасілі?

Ivan: Так. Я, праўда, не ведаю, 
які фестываль, але ведаю, што та-
кая прапанова паступіла. А ўжо 
дэталі высвятляюць PR-агенты 
і менеджары.

«НН»: А замежныя гастролі? 
Хвалі такой не было?

Ivan: Хваля, яна ёсць. Але не 
ехаць жа на гастролі з адной песняй.

«НН»: То бок усё ізноў жа 
ўпіраецца ў матэрыял?

Ivan: Зараз растлумачу. Ма-
тэрыялу таксама шмат, хопіць 
не на адзін альбом, таму што мы 
шмат пішам. Але гэты матэрыял 
павінны пачуць, а для таго, каб 
яго пачулі, трэба яго выпусціць, 
каб людзі разумелі, на што яны 
ідуць, што яны будуць слухаць 
на канцэрце.

«НН»: А як вы ацэньваеце 
свой выступ на «Еўрабачанні»?

Ivan: Мы спрацавалі на шмат 
адсоткаў. Проста на сто адсоткаў. 
І пасля таго, як я сышоў са сцэ-
ны, было абсалютнае шчасце. Пе-
рад выхадам на сцэну мне Віктар 
Якаўлевіч [Дробыш] сказаў: 
«Людзі прыйшлі сюды парадавац-
ца. Зразумела, што адрэналін, і гэ-
так далей... Парадавацца, у прын-
цыпе. Яны бачаць цябе, яны хочуць 
і чакаюць усмешкі. Усміхайся! Ра-
дуйся!» І з такім настроем ён мяне 
проста вывеў на сцэну.

І я і сам «праташчыўся» ад та-
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гісторыя

Да стагоддзя канцэпцыі 
Балта-Чарнаморскага 
саюза. Піша Анатоль 
Сідарэвіч.

«Стаім мы перад 
будучынай нашай…» 

2 чэрвеня 1916 у газеце Homan 
з’явіўся артыкул І. Мялешкі 
«Нашы суседзі». Спачатку аўтар 
адзначаў: «Адзін за адным вы-
ступаюць уцісканыя народы 
Расеі, заяўляючы перад усім све-
там, што далей старога ўціску 
яны цярпець не могуць». Потым 
паведамляў, што «вядомую тэле-
граму» на імя прэзідэнта Злучаных 
Штатаў Вудра Уілсана — следам за 
беларусамі і літоўцамі — падпісалі 
і прадстаўнікі латышоў. І нарэш-
це канстатаваў: «Выступлен-
не латышоў павялічывае чысло 
народаў, каторыя цалком або час-
цю ўжо вызвалены з-пад расей-
скай уласці і назад вяртацца пад 
яе не хочуць».

Далей І. Мялешка пісаў пра 
тое, што Латвія, асабліва ж Ры-
га і Лібава, сталі месцам працы 
і жыхарства многіх беларусаў і 
літоўцаў. Апрача таго, латышы 
«дзержаць у сваіх руках ключы 
да Балтыцкага мора», а «выхад да 
мора — гэта найважнейшае пытан-
не эканамічнага жыцця». Да Бал-
тыйскага мора, нагадваў аўтар, з 
Беларусі вядуць дзве чыгункі (у 
Лібаўскі і Рыжскі порты) ды «по-
бач з Нёманам, каторы ўліваецца ў 
мора на літоўскім беразе, адвечны 
водны шлях — Дзвіна». «Як Дня-
про з яго прытокамі — Бярэзінай 
і Прыпяццю, — развіваў сваю 
думку І. Мялешка, — злучаюць 
нас з Украінай і Чорным морам, 
так Дзвіна звязвае наш Край з 
латышамі і Балтыцкім морам, ды 
гэтак мы маем выхад у дзве старо-
ны свету».

Гэта погляд эканаміста на 
сітуацыю, у якой апынулася част-
кова пазбаўленая расійскага пана-
вання Беларусь. Але гэта і погляд 
палітыка, які завяршае артыкул 
такімі словамі: «Так ад Балтыцкага 
да Чорнага мора звязываюцца адна 
з аднэй землі, каторыя часцю ўжо 
адарваны ад Расеі, часцю ждуць 
вызвалення ад яе панавання, але 
перад усенькім светам заявілі, што 
маскоўскі ўціск перайшоў усяля-
кую меру, ды згодна, рука ў руку 
дабіваюцца новай, лепшай долі 
для сябе».

Упэўнены ў тым, што Бела-
русь «ужо не вернецца ў ста-
рую няволю», І. Мялешка — як 
Антон Луцкевіч, старшыня не-
легальнага Беларускага На-
роднага Камітэта, — 11 чэрве-
ня 1916 прадставіў сябрам гэтай 
інстытуцыі праект рэферату бе-
ларускай дэлегацыі на Лазанскай 
канферэнцыі народаў Расіі. Дэ-
легаты — а імі былі Іван Луцкевіч 
ды Вацлаў Ластоўскі — павінны 
былі выкласці ўдзельнікам 
канферэнцыі беларускае бачанне 
паваеннага ўладкаваньня рэгіёну, 
які пазней назавуць Цэнтральна-
Усходняй Еўропай. Праўда, у да-
куменце гаворка была толькі пра 
ўсходнюю частку рэгіёну. Луцкевіч 
пісаў: «Вольная Беларусь у 
федэрацыі з вольнымі суседнімі 
народамі, свайго роду «Злуча-
ныя Штаты» ад Балтыцкага да 
Чорнага мора — гэта найшырэй-
шы, найдалейшы палітычны ідэал, 

Вялікія, шляхетныя ідэі, 
якім не наканавана збыцца

шча. Ніякі польска-расійскі і 
польска-нямецкі саюз Польшчы 
не дапаможа. Бо Нямеччына не 
пацерпіць у сябе пад бокам Поль-
шчу, якая хоча пазбыцца стату-
су аграрна-сыравіннага прыдат-
ку і стаць індустрыяльнай дзяр-
жавай. Бо Расія «мае намер адбу-
даваць колішнюю «ўсерасейскую» 
дзяржаву» — з Беларуссю, Балты-
кай, Украінай, Каўказам. І з Поль-
шчай.

З другога боку, пісаў Луцкевіч, 
Польшчы нельга падманвац-
ца, паддавацца «юнацкай веры ў 
гераізм і мілітарную сілу польска-
га народа». Гераізм гераізмам, а до-
бра ўзброеныя Расія і Нямеччына 
будуць такой сілай, якой Польшча 
«ні ў якім разе не здолее супраць-
стаяць». 

Звяртаю ўвагу: толькі праз 
паўтара года, у красавіку 1922-га, 
будзе падпісаны Рапальская дамо-
ва паміж Расіяй і Нямеччынай, на 
аснове якой наладзіцца супраца 
паміж Чырвонай Арміяй і Райхс-
верам, а Луцкевіч ужо ўпэўнены ў 
непазбежнасці мілітарнага саюзу 
абедзвюх дзяржаў.

Што належыць рабіць Поль-
шчы, каб яе не расціснулі Расія 
і Нямеччына? Луцкевіч перака-
наны, што дзеля ўласнага выжы-
вання Польшча можа і павінна 
«стаць асяродкам, вакол якога 
маглі б згрупавацца перадусім 
былыя землі Расейскай дзяр-
жавы, размешчаныя паміж Бал-
тыкай і Чорным морам, а да-
лей — пры шчаслівых варун-
ках — Чэхаславакія, Югаславія і 
паўднёвыя суседзі». 

Луцкевіч адзначаў: Польшчы ад-
носна лёгка наладзіць адносіны з 
Фінляндыяй, Эстоніяй Латвіяй, 
Венгрыяй, Румыніяй, Югаславіяй, 
а вось з непасрэднымі суседзямі — 
Беларуссю, Літвой, Украінай і 
Чэхіяй — у яе падзелы і сваркі. 
У інтарэсах самой Польшчы 
наладзіць добрыя адносіны з 
імі і такім чынам адарваць іх ад 
Расіі, бо «Расія без Балтыкі, без 
Беларусі, без Украіны не застра-
шыць нікога — тым больш калі з гэ-
тых адасобленых земляў паўстане 

моцны, звязаны супольнасцю 
інтарэсаў комплекс дзяржаў».

Ідэі не паміраюць
У 1920-м, калі Луцкевіч пісаў 

брашуру «Усходняе пытанне і Бе-
ларусь», яго ідэя ў лепшым разе маг-
ла быць успрынята як голас слабога 
палітыка, за якім няма ўнушальнай 
сілы. Але здарылася горшае: на гэ-
тую ідэю не звярнулі ніякай увагі. 
У польскага палітычнага класа — і 
эндэкаў, і хадэкаў, і сацыялістаў — 
былі іншыя інтэнцыі.

Каб Польшча была расціснутая, 
Расіі, якая прыняла псеўданім «Са-
юз Савецкіх Сацыялістычных 
Рэспублік», і Нямеччыне 
спатрэбілася, калі лічыць ад Ра-
пальскай дамовы, 17 гадоў. Да 
1941 г. Расія вярнула Балтыю, 
усю Беларусь, частку Фінляндыі, 
Бесарабію, а ва Украіне яна 
прыхапіла і тэрыторыі, якія да 
1914-га ёй не належалі.

Гісторыя паўтараецца. Палітыкі 
краін НАТА кепска засвоілі гэтую 
ісціну. Яны не засвоілі, што пасля 
паразаў і катастроф Расія перш-
наперш аднаўляе свой мілітарны 
патэнцыял. Пасля распаду СССР 
Расія ўжо праз 17 год (у 2008-м) 
узяла пад сваю руку частку Грузіі. 
«Вялікія дзяржавы» не зрабілі 
з гэтага ніякіх высноў. Заходнія 
лідары па-ранейшаму паціскалі 
руку Пуціну і ўсміхаліся яму. І на-
ват захоп Крыма і спроба адарваць 
ад Украіны «Наваросію» не адра-
зу ацверазілі іх. У званы зазванілі 
палітыкі ў былых расійскіх уладан-
нях, у тым ліку ў Польшчы.

Гісторыя паўтараецца. І вось, у 
2015-м, амаль праз 95 год пасля 
таго, як Луцкевіч сеў пісаць сваю 
брашуру, новаабраны прэзідэнт 
Польшчы Анджэй Дуда выказвае 
ідэю стварэння блоку дзяржаў ад 
Балтыйскага да Чорнага і Адрыя-
тычнага мораў.

Усё трэба рабіць у свой 
час

Доўга ж ішла польская 
палітычная думка да пэўных ідэй. 
Толькі па Другой сусветнай вай-

не ў асяроддзі парыжскага часопіса 
«Культура», які рэдагаваў наш зям-
ляк, князь Ежы Гедройц, прыйшлі 
да высновы, што існаванне не-
залежных Беларусі, Літвы ды 
Украіны адпавядае польскім 
інтарэсам. Хоць бы таму, што 
такія дзяржавы былі б буферам 
паміж Польшчаю і Расіяй. Яш-
чэ даўжэй польская палітычная 
думка ішла да ідэі саюза дзяржаў, 
якія знаходзяцца паміж морамі. 

Праўдападобна, што ідэя аб са-
юзе дзяржаў паміж Балтыйскім, 
Чорным ды Адрыятычным 
морамі прыйшла да Луцкевіча 
пасля гутаркі з прэзідэнтам 
Чэхаславакіі Томашам Масары-
кам увесну 1919-га. Падчас гутаркі 
гэты выдатны палітык і (што 
важна падкрэсліць) інтэлектуал 
выказаўся ў тым сэнсе, што ў но-
вых абставінах Польшча магла б 
узяць на сябе ролю правадыра сла-
вянства замест Расіі, але пра гэтую 
ролю яна абсалютна не клапоціцца. 
Ідэю Масарыка Луцкевіч развіў і 
прапанаваў Польшчы ролю лідара 
Цэнтральна-Усходняй Еўропы. 
Аднак у Польшчы быў іншы кло-
пат — як падзяліць з Расеяй Бела-
русь ды Украіну, як асіміляваць 
беларусаў ды ўкраінцаў, як адар-
ваць ад Чэхіі Цешынскую Сілезію, 
як зрабіць паслухмянай Літву, як 
уціснуць габрэяў, што рабіць з ня-
мецкай нацыянальнай меншасцю…

У 1920—1921-м, пакуль не быў 
падпісаны Рыжскі трактат, пакуль 
не была прынятая польская кан-
стытуцыя як асноўны закон жор-
стка цэнтралізаванай дзяржа-
вы, у Польшчы быў шанц стаць 
лідарам Цэнтральна-Усходняй 
Еўропы, згуратаваць вакол сябе 
суседнія нацыі і гэтак запабегчы 
нямецка-расійскай агрэсіі. Поль-
шча свой шанц не выкарыстала. 
Але ідэі, сфармуляваныя Антонам 
Луцкевічам, ад гэтага не згубілі 
сваёй прывабнасці. Вось і нядаўна, 
праз 100 год пасля яе сфармуля-
вання, ідэю Балта-Чарнаморскага 
саюза зноў агучыў новы гала-
ва Вярхоўнай Рады Украіны Ан-
дрый Парубій.

на каторым зыходзяцца белару-
сы ўсіх партый, усіх палітычных 
кірункаў».

Новы стан рэчаў
У выказваннні І. Мялешкі пра 

тое, што паняволеныя Расіяй землі 
«згодна, рука ў руку дабіваюцца 
новай, лепшай долі для сябе», 
маецца свайго роду сугестыя. У 
сапраўднасці не было ні згоднасці, 
ні дружалюбнасці. 

Калі ўжыць тэрмін Юрыя Ту-
ронка «нежаданая рэспубліка», 
дык Беларусь як суб’ект 
міжнароднага права была нежа-
данаю ці не зусім жаданаю для 
ўсіх яе суседзяў без выключэн-
ня. Усе суседзі прэтэндавалі калі 
не на ўсю Беларусь ад Беластока 
да Смаленска (крайнія польскія 
нацыяналісты), дык на яе часткі. І 
ўсе яны нешта хоць на нейкі час ды 
атрымалі: Украіна — ад немцаў — 
наша Палессе, Літва — ад немцаў 
ды бальшавікоў — значную частку 
Гродзенскай ды ўсю Віленскую гу-
берню, Латвія — ад бальшавікоў — 
тры паветы Віцебскай губерні, 
у тым ліку воласці з пераважна 
беларускім жыхарствам. А Поль-
шча і бальшавіцкая Расія год з га-
кам вялі, кажучы словамі Леніна, 
вайну за Літву і Беларусь. Невядо-
ма, як склаўся б лёс самой Поль-
шчы, калі б на дапамогу ёй не 
прыйшла Антанта, у першы чарод 
Францыя, якая дапамагла і збро-
яй, і вайскоўцамі.

Да лістапада 1920 сітуацыя ў 
Цэнтральна-Усходняй Еўропе 
збольшага стабілізавалася. Украіна 
была распалавінена, ёй давяло-
ся (да новага прыходу немцаў) 
адмовіцца ад нашага Палесся. 
Літоўскаму ўраду пасля «бунту» 
Люцыяна Жалігоўскага давялося 
перабрацца ў Коўна і забыць пра 
намаляваную ў марах літоўска-
ўкраінскую мяжу пад Бельскам, 
Пружанамі ды Выганаўскім возе-
рам (Вільню ды толькі малую част-
ку былых Віленскай і Гродзенскай 
губерняў у 1939-м і 1940-м Літве 
падорыць Сталін). 

Нягледзячы на тое, што 12 
кастрычніка 1920 Масква і Вар-
шава падпісалі прэлімінарныя 
ўмовы міру, Антон Луцкевіч не 
лічыў, што пытанне аб паваен-
ным уладкаванні Цэнтральна-
Усходняй Еўропы вырашана. Ма-
ла таго, ён прадбачыў, што ваен-
ны поспех Польшчы з часам мо-
жа прывесці гэтую краіну да ка-
тастрофы. Ён лічыў, што ў Поль-
шчы ёсць шанец пазбегнуць ката-
строфы. І ён вярнуўся да сваёй ідэі 
Злучаных Штатаў ад Балтыйска-
га да Чорнага мора. Інтэрнаваны 
польскімі ўладамі ў варшаўскім 
гатэлі «Саскі», ён піша брашуру 
«Усходняе пытанне і Беларусь». 
Па-польску. Для палякаў. 

Польскі шанц пазбегнуць 
катастрофы

Луцкевіч быў упэўнены, што 
«вынік усеагульнай вайны, якая 
завяршылася Версальскім трак-
татам, не ліквідуе магчымасці но-
вай усясветнай вайны». Ён бачыў, 
што пераможаная Нямеччына 
імкнецца да новага збліжэння з 
Расіяй. І з гэтым павінны лічыцца 
ўсе нацыі ды наваствораныя дзяр-
жавы, якія «лёс размясціў паміж 
двума… калосамі». У першую чар-
гу з гэтым павінна лічыцца Поль-
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рэклама

ТАА «СТрАхАвы брокер СпорТ кАпіТАл» УНп: 806000671

Долгосрочные активы, предназначенные для 
реализации

220  —    —   

Расходы будущих периодов 230  2  —   
Налог на добавленную стоимость по приоб-
ретенным товарам, работам, услугам

240  —   

Краткосрочная дебиторская задолженность 250  3  —   
Краткосрочные финансовые вложения 260  —    —   
Денежные средства и их эквиваленты 270  539  —   
Прочие краткосрочные активы 280  —    —   
ИТОГО по разделу II 290  544  —   
БАлАНС 300  549  —   
Собственный капитал и обязательства Код 

строки
На 31 декабря 
2015 года

На 31 декабря 
2014 года

1 2 3 4
III. СОБСТВЕННЫЙ КАПИТАл
Уставный капитал 410  482 
Неоплаченная часть уставного капитала 420  —    —   
Собственные акции (доли в уставном 
капитале)

430  —    —   

Резервный капитал 440  22 
Добавочный капитал 450  —    —   
Нераспределенная прибыль (непокрытый 
убыток) 

460 (56)

Чистая прибыль (убыток) отчетного периода 470
Целевое финансирование 480  —    —   
ИТОГО по разделу III 490  448  —   
IV. ДОлГОСРОЧНЫЕ ОБяЗАТЕльСТВА
Долгосрочные кредиты и займы 510  80  —   
Долгосрочные обязательства по лизинговым 
платежам

520  —    —   

Отложенные налоговые обязательства 530  —    —   
Доходы будущих периодов 540
Резервы предстоящих платежей 550  —    —   
Прочие долгосрочные обязательства 560
ИТОГО по разделу IV 590  80  —   
V. КРАТКОСРОЧНЫЕ ОБяЗАТЕльСТВА
Краткосрочные кредиты и займы 610  —   
Краткосрочная часть долгосрочных обяза-
тельств

620

Краткосрочная кредиторская задолженность 630  21  —   
В том числе:  —    —   
поставщикам, подрядчикам, исполнителям 631  1  —   
по авансам полученным 632  —   
по налогам и сборам 633  2 
по социальному страхованию и обеспечению 634  5 
по оплате труда 635  12 
по лизинговым платежам 636  —   
собственнику имущества (учредителям, 
участникам)

637  —    —   

прочим кредиторам 638  1  —   
Обязательства, предназначенные для 
реализации

640  —    —   

Доходы будущих периодов 650
Резервы предстоящих платежей 660  —    —   
Прочие краткосрочные обязательства 670  —    —   
ИТОГО по разделу V 690  21  —   
БАлАНС 700  549  —   

Руководитель  Н.Е. Цветкова
Главный бухгалтер Ю.И. Быцкевич

ОТЧЕТ
о прибылях и убытках

за январь-декабрь 2015 года

Организация Общество с ограниченной 
ответственностью «Страховой брокер 
Спорт Капитал»

Учетный номер плательщика 806000671

Вид экономической деятельности страховое посредничество 

Организационно-правовая форма Общество с ограниченной 
ответственностью

Орган управления

Единица измерения млн.руб. 

Адрес 220020 РБ, г. Минск, пл. Победителей, д. 
20, корп. 3, ком. 5

Наименование показателей Код 
строки

За январь-декабрь 
2015 года

За январь-декабрь 
2014 года

1 2 3 4
Выручка от реализации продукции, 
товаров, работ, услуг

010  18 -   

Себестоимость реализованной 
продукции, товаров, работ, услуг

020 (133) -   

Валовая прибыль (010 — 020) 030 (115) -   
Управленческие расходы 040 (14) -   
Расходы на реализацию 050  —   -   
Прибыль (убыток) от реализации 
продукции, товаров, работ, услуг 
(030 — 040 — 050)

060 (129) -   

Прочие доходы по текущей деятель-
ности

070  —   

БУХГАЛТЕРСКИЙ БАЛАНС
На  1 января 2016 года

Организация Общество с ограниченной ответственно-
стью «Страховой брокер Спорт Капитал»

Учетный номер плательщика 806000671

Вид экономической деятельности страховое посредничество

Организационно-правовая форма Общество с ограниченной ответствен-
ностью

Орган управления

Единица измерения млн.руб.

Адрес 220020 РБ, г. Минск, пл. Победителей, д. 
20, корп. 3, ком. 5

Активы Код 
строки

На 31 декабря 
2015 года

На 31 декабря 
2014 года

1 2 3 4
I. ДОлГОСРОЧНЫЕ АКТИВЫ 
Основные средства 110  —    —   
Нематериальные активы 120  5  —   
Доходные вложения в материальные активы 130  —    —   
В том числе: 
инвестиционная недвижимость

131  —    —   

предметы финансовой аренды (лизинга) 132  —    —   
прочие доходные вложения в материальные 
активы

133  —    —   

Вложения в долгосрочные активы 140  —   
Долгосрочные финансовые вложения 150  —    —   
Отложенные налоговые активы 160  —    —   
Долгосрочная дебиторская задолженность 170  —    —   
Прочие долгосрочные активы 180  —   
ИТОГО по разделу I 190  5  —   
II. КРАТКОСРОЧНЫЕ АКТИВЫ
Запасы 210  —    —   
В том числе: 
материалы

211  —    —   

животные на выращивании и откорме 212  —    —   
незавершенное производство 213  —    —   
готовая продукция и товары 214  —    —   
товары отгруженные 215  —    —   
прочие запасы 216  —    —   

Прочие расходы по текущей деятель-
ности

080  —   

Прибыль (убыток) от текущей 
деятельности (± 060 + 070 — 080)

090 (129) -   

Доходы по инвестиционной 
деятельности

100  —   -   

В том числе 
доходы от выбытия основных 
средств, нематериальных активов и 
других долгосрочных активов

101  —   

доходы от участия в уставном 
капитале других организаций

102  —   -   

проценты к получению 103  —   -   
прочие доходы по инвестиционной 
деятельности

104  —   -   

Расходы по инвестиционной 
деятельности

110  —   -   

В том числе: 
расходы от выбытия основных 
средств, нематериальных активов и 
других долгосрочных активов

111  —   

прочие расходы по инвестиционной 
деятельности

112  —   -   

Доходы по финансовой деятельности 120  77 -   
В том числе: 
курсовые разницы от пересчета 
активов и обязательств

121  77 -   

прочие доходы по финансовой 
деятельности

122 -   

Расходы по финансовой 
деятельности

130 (4) -   

В том числе: 
проценты к уплате

131  —   -   

курсовые разницы от пересчета 
активов и обязательств

132 (3) -   

прочие расходы по финансовой 
деятельности

133 (1) -   

Иные доходы и расходы 140  —   -   
Наименование показателей Код 

строки
За январь-декабрь 
2015 года

За январь-декабрь 
2014 года

1 2 3 4
Прибыль (убыток) от инвестиционной 
и финансовой деятельности (100 — 
110 + 120 — 130+-140)

150  73 -   

Прибыль (убыток) до 
налогообложения (± 090 ± 150)

160 (56) -   

Налог на прибыль 170  —   -   
Изменение отложенных налоговых 
активов

180  —   -   

Изменение отложенных налоговых 
обязательств

190  —   -   

Прочие платежи, исчисляемые из 
прибыли (дохода)

200  —   -   

«Чистая прибыль (убыток) (± 160 — 
170 ± 180 ± 190 — 200)»

210 (56) -   

Результат от переоценки 
долгосрочных активов, не 
включаемый в чистую прибыль 
(убыток)

220  —   -   

Результат от прочих операций, не 
включаемый в чистую прибыль 
(убыток)

230  —   -   

Совокупная прибыль (убыток) (± 210 
± 220 ± 230)

240 (56) -   

Базовая прибыль (убыток) на акцию 250  —   -   
Разводненная прибыль (убыток) на 
акцию

260  —   -   

Руководитель  Н.Е. Цветкова
Главный бухгалтер Ю.И. Быцкевич

Ознакомиться с индивидуальной отчетностью в полном объеме можно на сайте: 
www.sport-capital.by

Мастацтвазнаўца Cяргей 
Харэўскі выдаў кнігу, 
прысвечаную ўнікальнаму 
кварталу сталіцы. 
Асмалоўка — куток пасля-
ваеннага Мінска ў самым 
цэнтры горада, абмежава-
ны вуліцамі Багдановіча, 
Кісялёва, Куйбышава і 
Камуністычнай. На старон-
ках кнігі чытач пазнаёміцца 
з самымі значнымі 
момантамі з 70-гадовай 
гісторыі Асмалоўкі, 
адкрые для сябе імёны яе 
стваральнікаў і знакамітых 
жыхароў. Багаты на 
гістарычныя цікавосткі 
тэкст Сяргея Харэўскага 
аздоблены яскравым 
дызайнам Віталя Раковіча.

У свежым нума-
ры незалежнага 
літаратурнага 
часопіса 
“Дзеяслоў” – 
запісы Алеся Бя-
ляцкага і Алеся 
Разанава, вершы 
Сяргея Балахо-
нава, Таццяны 
Снітко і Анхелы 
Эспіносы Руіс, 
заканчэнне 
рамана “Ноч 
Цмока” Вале-
рыя Гапеева і 
апавяданні Алісы 
Бізяевай. Пытай-
цеся ў кнігарнях 
і ў незалежных 
распаўсюднікаў.

Наша Ніва [22] 15 чэрвеня 201614



рэклама

АУДИТОРСКОЕ ЗАКЛЮЧЕНИЕ 
ПО БУХГАЛТЕРСКОЙ (ФИНАНСОВОЙ) ОТЧЕТНОСТИ 

ООО «Глобал Иншуранс Брокер Ко» 
за период с 1 января по 31 декабря 2015 года

01 июня 2016 года город Минск

Аудируемое лицо: Общество с ограниченной ответственностью «Глобал Иншуранс Брокер Ко», Свиде-
тельство о гос. регистрации в Едином государственном регистре юридических лиц и индивидуальных 
предпринимателей за № 806000485, выдано 04.03.2014 года на основании решения Министерства финансов 
Республики Беларусь. Местонахождение: 220123, г. Минск, ул. В. Хоружей 32а-13 
Аудиторская организация:ООО«Аудитфинансервис». Свидетельство о государственной регистрации 
зарегистрировано решением Мингорисполкома от 07.09.2010г. (УНП): 190681422 от 29 декабря 2005 года. 
Местонахождение: 220035, г. Минск, ул. Тимирязева, 67
Мы провели аудит прилагаемой бухгалтерской (финансовой) отчетности  ООО «Глобал Иншуранс Брокер 
Ко», состоящей из бухгалтерского баланса  на 31 декабря 2015 г., отчета о прибылях и убытках, отчета об из-
менении собственного  капитала, отчета о движении денежных средств за год, закончившийся на указанную 
дату, а также примечаний к бухгалтерской (финансовой) отчетности. 
Обязанности руководства аудируемого лица по подготовке бухгалтерской (финансовой) отчетности 
Руководитель ООО «Глобал Иншуранс Брокер Ко» несет ответственность  за составление и представление 
бухгалтерской (финансовой) отчетности в соответ-ствии с законодательством Республики Беларусь по 
бухгалтерскому учету и отчетности и организацию системы внутреннего контроля, необходимой для со-
ставления  бухгалтерской (финансовой) отчетности, не содержащей существенных искажений,  допущенных 
вследствие недобросовестных действий или ошибок. 
Обязанности аудиторской организации  мы несем ответственность за выраженное нами аудиторское мнение 
о достоверности бухгалтерской (финансовой) отчетности, основанное на результатах проведенного аудита. 
Мы провели аудит в соответствии с требованиями Закона Республики Беларусь  от 12.07.2013 г. No 56-З 
«Об аудиторской деятельности» и национальных правил аудиторской деятельности, которые обязывают 
нас соблюдать нормы профессиональной этики, планировать и проводить аудит таким образом, чтобы 
обеспечить достаточную  уверенность относительно наличия либо отсутствия существенных искажений в 
представленной бухгалтерской (финансовой) отчетности. 
В ходе аудита нами были выполнены аудиторские процедуры, направленные на получение аудиторских 
доказательств, подтверждающих значения показателей бухгалтерской (финансовой) отчетности  ООО 
«Глобал Иншуранс Брокер Ко», а также другую раскрытую в ней информацию. Выбор аудиторских про-
цедур осуществлялся на основании профессионального суждения с учетом оценки риска существенного 
искажения бухгалтерской (финансовой) отчетности в результате ошибок или недобросовестных действий. 
При оценке риска существенного искажения бухгалтерской (финансовой) отчетности нами рассматрива-
лась система внутреннего  контроля  ООО «Глобал Иншуранс Брокер Ко», необходимая для составления 
бухгалтерской (финансовой) отчетности, не содержащей существенных искажений с целью планирования 
аудиторских процедур, соответствующих обстоятельствам  аудита, но не с целью выражения мнения 
относительно эффективности функционирования системы. Мы полагаем, что в ходе аудита нами были 
получены достаточные и надлежащие аудиторские доказательства, которые могут являться основанием для 
выражения аудиторского мнения.
Аудиторское мнение:
Бухгалтерская (финансовая) отчетность ООО «Глобал Иншуранс Брокер Ко»во всех существенных аспектах 
отражает его финансовое положение, финансовые результаты его деятельности и изменения его финан-
сового положения (движение денежных средств) в соответствий с применяемой основой составления и 
представления бухгалтерской (финансовой) отчетности за 2015 г.

БУХГАЛТЕРСКИЙ БАЛАНС
на 01 января 2016

Организация ООО «Глобал Иншуранс Брокер Ко»
Учетный номер плательщика 806000485
Вид экономической деятельности страховое посредничество 
Организационно-правовая форма частная 
Орган управления
Единица измерения млн., руб.
Адрес г. Минск, ул. В. Хоружей 32а-13

Активы Код 
строки

На 31 дека-
бря 2015

На 31 дека-
бря 2014

1 2 3 4
I. ДОлГОСРОЧНЫЕ АКТИВЫ
Основные средства 110  5 5 

Вложения в долгосрочные активы 140  —   
ИТОГО по разделу I 190  5 5 
II. КРАТКОСРОЧНЫЕ АКТИВЫ  —   
Краткосрочная дебиторская задолженность 250 182 156
Краткосрочные финансовые вложения 260  —   
Денежные средства и их эквиваленты 270  512 360
Прочие краткосрочные активы 280  —   
ИТОГО по разделу II 290  694 516
БАлАНС 300  699 521
Собственный капитал и обязательства Код 

строки
На 31 дека-
бря 2015

На 31 дека-
бря 2014

1 2 3 4
III. СОБСТВЕННЫЙ КАПИТАл
Уставный капитал 410  425 360 
Нераспределенная прибыль (непокрытый убыток) 460 199 64
Чистая прибыль (убыток) отчетного периода 470  —   
Целевое финансирование 480  —   
ИТОГО по разделу III 490  624 424
IV. ДОлГОСРОЧНЫЕ ОБяЗАТЕльСТВА  —   
V. КРАТКОСРОЧНЫЕ ОБяЗАТЕльСТВА  —   
Краткосрочные кредиты и займы 610  
Краткосрочная часть долгосрочных обязательств 620  —   
Краткосрочная кредиторская задолженность 630  75  16 
В том числе: 
поставщикам, подрядчикам, исполнителям

631  64 -   

по авансам полученным 632  —   
по налогам и сборам 633 1 
по социальному страхованию и обеспечению 634 4 4
по оплате труда 635 6 11
Обязательства, предназначенные для реализации 640  —   
Доходы будущих периодов 650
ИТОГО по разделу V 690  75 97
БАлАНС 700  699 521

Руководитель  Боровой Д.Ф.
Главный бухгалтер Климашевская Н.Н.

ОТЧЕТ

Основные средства 110 5 
Вложения в долгосрочные активы 140
Долгосрочные финансовые вложения 150
Отложенные налоговые активы 160
Долгосрочная дебиторская задолженность 170
Прочие долгосрочные активы 180
ИТОГО по разделу I 190  5  —   
II. КРАТКОСРОЧНЫЕ АКТИВЫ
Запасы 210  1  —   
В том числе: 
материалы

211  1 

Краткосрочная дебиторская задолженность 250 199 
Краткосрочные финансовые вложения 260  532 
Денежные средства и их эквиваленты 270  508 
Прочие краткосрочные активы 280
ИТОГО по разделу II 290  1 240  —   
БАлАНС 300  1 245  —   
Собственный капитал и обязательства Код 

строки
На 01 янва-
ря 2016

 На 31 дека-
бря 2014

1 2 3 4
III. СОБСТВЕННЫЙ КАПИТАл
Уставный капитал 410  425 
Нераспределенная прибыль (непокрытый убыток) 460  101 
Чистая прибыль (убыток) отчетного периода 470
Целевое финансирование 480
ИТОГО по разделу III 490  526  —   
IV. ДОлГОСРОЧНЫЕ ОБяЗАТЕльСТВА
ИТОГО по разделу IV 590  —    —   
V. КРАТКОСРОЧНЫЕ ОБяЗАТЕльСТВА
Краткосрочная кредиторская задолженность 630  719  —   
В том числе: 
поставщикам, подрядчикам, исполнителям

631  705 

по авансам полученным 632  3 
по налогам и сборам 633  4 
по социальному страхованию и обеспечению 634  2 
по оплате труда 635  5
Обязательства, предназначенные для реализации 640
Доходы будущих периодов 650
Резервы предстоящих платежей 660
Прочие краткосрочные обязательства 670
ИТОГО по разделу V 690  719 
БАлАНС 700  1 245  —   

Руководитель  Пастернак О.В.
Главный бухгалтер

ОТЧЕТ
о прибылях и убытках
на 01 января 2016 года

Организация ООО «Страховой брокер Финанс Сервис»
Учетный номер плательщика 806000643
Вид экономической деятельности страховое посредничество 
Организационно-правовая форма частная 
Орган управления
Единица измерения млн., руб.
Адрес г. Минск, ул. Бабушкина 74

Наименование показателей Код 
строки

на 01 
января 
2016

За 2014

1 2 3 4
Выручка от реализации продукции, товаров, работ, 
услуг

010  2 467 

Себестоимость реализованной продукции, товаров, 
работ, услуг

020  (2 344)

Валовая прибыль (010–020) 030 123  —   
Управленческие расходы 040
Расходы на реализацию 050
Прибыль (убыток) от реализации продукции, товаров, 
работ, услуг (030–040–050)

060  123 

Прочие доходы по текущей деятельности 070
Прочие расходы по текущей деятельности 080
Прибыль (убыток) от текущей деятельности 
(±060+070–080)

090  123  —   

Доходы по инвестиционной деятельности 100  —    —   
В том числе: 
доходы от выбытия основных средств, нематериаль-
ных активов и других долгосрочных активов»

101

доходы от участия в уставном капитале других 
организаций

102

проценты к получению 103
прочие доходы по инвестиционной деятельности 104
Расходы по инвестиционной деятельности 110  —    —   
В том числе: 
расходы от выбытия основных средств, нематериаль-
ных активов и других долгосрочных активов

111

прочие расходы по инвестиционной деятельности 112
Доходы по финансовой деятельности 120  —    —   
В том числе: 
курсовые разницы от пересчета активов и обяза-
тельств

121

прочие доходы по финансовой деятельности 122
Расходы по финансовой деятельности 130  —    —   
В том числе: 
проценты к уплате

131

курсовые разницы от пересчета активов и обяза-
тельств

132

прочие расходы по финансовой деятельности 133
Прибыль (убыток) от инвестиционной и финансовой 
деятельности (100–110+120–130) 

140  —    —   

Прибыль (убыток) до налогообложения (±090±140) 150  123  —   
Налог на прибыль 160  (22)
Изменение отложенных налоговых активов 170
Изменение отложенных налоговых обязательств 180
Прочие налоги и сборы, исчисляемые из прибыли 
(дохода)

190

Прочие платежи, исчисляемые из прибыли (дохода) 200
Чистая прибыль (убыток) (±150–160±170±180–190–
200)

210  101  —   

Результат от переоценки долгосрочных активов, не 
включаемый в чистую прибыль (убыток)

220

Результат от прочих операций, не включаемый в 
чистую прибыль (убыток)

230

Совокупная прибыль (убыток) (±210±220±230) 240  —   
Базовая прибыль (убыток) на акцию 250
Разводненная прибыль (убыток) на акцию 260

Руководитель  Пастернак О.В.
Главный бухгалтер

Валовая прибыль (010–020) 030  190  78
Управленческие расходы 040  —   
Расходы на реализацию 050  —   
Прибыль (убыток) от реализации продукции, това-
ров, работ, услуг (030–040–050)

060  190  78 

Прочие доходы по текущей деятельности 070  —   
Прочие расходы по текущей деятельности 080  —   
Прибыль (убыток) от текущей деятельности 
(±060+070–080)

090  190  78 

Доходы по инвестиционной деятельности 100  11   —   
В том числе: 
доходы от выбытия основных средств, нематериаль-
ных активов и других долгосрочных активов

101  —   

доходы от участия в уставном капитале других 
организаций

102  —   

проценты к получению 103  11   —   
прочие доходы по инвестиционной деятельности 104  —   
Расходы по инвестиционной деятельности 110  —    —   
В том числе:  —   
расходы от выбытия основных средств, нематери-
альных активов и других долгосрочных активов

111  —   

прочие расходы по инвестиционной деятельности 112  —   
Доходы по финансовой деятельности 120  42   —   
В том числе:  —   
курсовые разницы от пересчета активов и обяза-
тельств

121 42   —   

прочие доходы по финансовой деятельности 122  —   
Расходы по финансовой деятельности 130 -    —   
В том числе:  —   
проценты к уплате 131  —   
курсовые разницы от пересчета активов и обяза-
тельств132

 —   

прочие расходы по финансовой деятельности 133  —   
Прибыль (убыток) от инвестиционной и финансовой 
деятельности (100–110+120–130) 

140 53   —   

Прибыль (убыток) до налогообложения (±090±140) 150 243   78 
Налог на прибыль 160  (44) (14)
Изменение отложенных налоговых активов 170  —   
Изменение отложенных налоговых обязательств 180  —   
Прочие налоги и сборы, исчисляемые из прибыли 
(дохода)

190  —   

Прочие платежи, исчисляемые из прибыли (дохода) 200  —   
Чистая прибыль (убыток) (±150–160±170±180–190–
200)

210 199  64 

Результат от переоценки долгосрочных активов, не 
включаемый в чистую прибыль (убыток)

220  —   

Результат от прочих операций, не включаемый в 
чистую прибыль (убыток)

230  —   

Совокупная прибыль (убыток) (±210±220±230) 240 199  64 
Базовая прибыль (убыток) на акцию 250  —   
Разводненная прибыль (убыток) на акцию 260  —   

Руководитель Боровой Д.Ф.
Главный бухгалтер Климашевская Н.Н.

АУДИТОРСКОЕ ЗАКлЮЧЕНИЕ 
ПО БУХГАлТЕРСКОЙ (ФИНАНСОВОЙ) ОТЧЕТНОСТИ 

ООО «Страховой брокер Финанс Сервис» 
за период с 1 января по 31 декабря 2015 года

01 июня 2016 года город Минск
Аудируемое лицо: Общество с ограниченной ответственностью «Страховой брокер Финанс Сервис», 
Свидетельство о гос. регистрации в Едином государственном регистре юридических лиц и индивиду-
альных предпринимателей за № 806000643, выдано 23.03.2015 года на основании решения Министер-
ства финансов Республики Беларусь. Местонахождение: 220024, г. Минск,  ул. Бабушкина, 74. 
Аудиторская организация:ООО«Аудитфинансервис».  Свидетельство о государственной регистрации 
зарегистрировано решением Мингорисполкома от 07.09.2010г.
Мы провели аудит прилагаемой бухгалтерской (финансовой) отчетности  ООО «Страховой брокер 
Финанс Сервис», состоящей из бухгалтерского баланса  на 31 декабря 2015 г., отчета о прибылях и 
убытках, отчета об изменении собственного  капитала, отчета о движении денежных средств за год, 
закончившийся на указанную дату, а также примечаний к бухгалтерской (финансовой) отчетности. 
Обязанности руководства аудируемого лица по подготовке бухгалтерской (финансовой) отчетности 
Руководитель ООО «Страховой брокер Финанс Сервис» несет ответственность  за составление и пред-
ставление бухгалтерской (финансовой) отчетности в соответствии с законодательством Республики 
Беларусь по бухгалтерскому учету и отчетности и организацию системы внутреннего контроля, 
необходимой для составления  бухгалтерской (финансовой) отчетности, не содержащей существенных 
искажений,  допущенных вследствие недобросовестных действий или ошибок. 
Обязанности аудиторской организации  мы несем ответственность за выраженное нами аудиторское 
мнение о досто-
верности бухгалтерской (финансовой) отчетности, основанное на результатах проведенного аудита. 
Мы провели аудит в соответствии с требованиями Закона Республики Беларусь  от 12.07.2013 г. No 
56-З «Об аудиторской деятельности» и национальных правил аудиторской деятельности, которые 
обязывают нас соблюдать нормы профессиональной этики, планировать и проводить аудит таким 
образом, чтобы обеспечить достаточную  уверенность относительно наличия либо отсутствия суще-
ственных искажений в представленной бухгалтерской (финансовой) отчетности. 
В ходе аудита нами были выполнены аудиторские процедуры, направленные на получение аудиторских 
доказательств, подтверждающих значения показателей бухгалтерской (финансовой) отчетности  
ООО «Страховой брокер Финанс Сервис», а также другую раскрытую в ней информацию. Выбор 
аудиторских процедур осуществлялся на основании профессионального суждения с учетом оценки 
риска существенного искажения бухгалтерской (финансовой) отчетности в результате ошибок или 
недобросовестных действий. При оценке риска существенного искажения бухгалтерской (финансовой) 
отчетности нами рассматривалась система внутреннего  контроля  ООО «Страховой брокер Финанс 
Сервис», необходимая для составления бухгалтерской (финансовой) отчетности, не содержащей суще-
ственных искажений с целью планирования аудиторских процедур, соответствующих обстоятельствам  
аудита, но не с целью выражения мнения относительно эффективности функционирования системы. 
Мы полагаем, что в ходе аудита нами были получены достаточные и надлежащие аудиторские доказа-
тельства, которые могут являться основанием для выражения аудиторского мнения.
Аудиторское мнение:
Бухгалтерская (финансовая) отчетность ООО «Страховой брокер Финанс Сервис» во всех существен-
ных аспектах отражает его финансовое положение, финансовые результаты его деятельности и 
изменения его финансового положения (движение денежных средств) в соответствий с применяемой 
основой составления и представления бухгалтерской (финансовой) отчетности за 2015 г.

БУХГАлТЕРСКИЙ БАлАНС
на 01 января 2016

Организация ООО «Страховой брокер Финанс Сервис»
Учетный номер плательщика 806000643
Вид экономической деятельности страховое посредничество
Организационно-правовая форма частная
Орган управления
Единица измерения млн., руб.
Адрес г. Минск, ул. Бабушкина 74

Активы Код 
строки

На 01 янва-
ря 2016

 На 31 дека-
бря 2014

1 2 3 4
I. ДОлГОСРОЧНЫЕ АКТИВЫ

о прибылях и убытках
на 01 января 2016 года

Организация ООО Глобал Иншуранс Брокер Ко
Учетный номер плательщика 806000485
Вид экономической деятельности страховое посредничество
Организационно-правовая форма частная
Орган управления
Единица измерения млн., руб.
Адрес г. Минск, ул. В. Хоружей 32а-13

Наименование показателей Код 
строки

на 31 дек 
2015

На 31 дек 
2014

1 2 3 4
Выручка от реализации продукции, товаров, работ, 
услуг

010  1 716  1 712 

Себестоимость реализованной продукции, товаров, 
работ, услуг

020  (1 526) (1 634)
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Анекдоты і жарты

заснаваная ў 1906, адноўленая ў 1991
галоўныя рэдактары «Нашай Нівы»:

З.Вольскі (1906), А.Уласаў (1906—1914), 
янка Купала (1914—1915), А.луцкевіч, 

У.Знамяроўскі (1920), С.Дубавец (1991—2000).

«НН» сто гадоў з вамі
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Гасударсцвенныя даходы Расеі. Гадоў 80 
таму назад (у 1832 годзе) Расія траціла на свае 
патрэбы (на войска, паліцыю, чыноўнікаў і 
др.) усяго 130 мільёнаў рублёў у год. З таго 
часу багата чаго перамянілася. Гасударства 
разраслося, падабрала пад сябе дзе-якія но-
выя старонкі, узраслі і гасударсцвенныя па-
трэбы. Цяпер Расія выдае не 130 мільёнаў, а 2 
мільярды (мільярд — тысяча мільёнаў) і 670 
мільёнаў у год.

«НН». №22. 1911.

Валера Булгакаў: Не атаесамляйма Айчы-
ны з рэжымам. Пытанне пра беларускую не-
залежнасць не стаіць, яно ўздымаецца толькі 
ў выніку нейкіх не вельмі строгіх у лагічным 
плане пабудоваў палітычных аналітыкаў. На-
самрэч стаіць пытанне пра выжывальнасць і 
стабільнасць лукашэнкаўскага рэжыму ў но-
вай сітуацыі.

«НН». №22. 2006.

* * *
22:00 — Мілы, што табе важнейшае: я ці 

футбол?
23:50 — Вядома ж, ты!
* * *
Выпі кавы, калі табе дрэнна. Вядома, лепш 

табе не стане, але хоць кавы вып’еш.
* * *
Аднойчы я падарыў маладым пусты кан-

верт. А яны яго пры мне адкрылі. З тых часоў 
я больш нічога не баюся.

* * *
Дні нараджэння карысныя для здароўя.
Брытанскія навукоўцы даказалі, што тыя, 

у каго было больш дзён нараджэння, жылі, як 
правіла, даўжэй.

* * *
Барацьба з камарамі ноччу ў спальні развівае 

слых, увагу, каардынацыю, спрыт і параною...
* * *
Працую прадаўцом у салоне лічбавай 

тэхнікі, неяк пасля працы сядзеў у бары і 
загледзеўся на прыгожую дзяўчыну побач, 
яна заўважыла гэта і пытаецца: «Вы штосьці 
хацелі, малады чалавек?» Я адказаў: «Не, я 
проста гляджу».

* * *
Надвор’е ў чэрвені з серыі: дзень у майцы, 

дзень у фуфайцы!
* * *
Калі жонка пытаецца: «Што хочаш на вя-

чэру?» — я ніколі не ўгадваю.
* * *
Калі па нейкіх прычынах мой сусед не мо-

жа з раніцы свідраваць, ён тэлефануе свай-
му корашу, і той прыходзіць пад акно касіць 
траву.

Нацыянальныя 
арнаменты 

і сімвалы 
былі вельмі 

папулярныя на 
Belarus Tattoo 

Fest — 2016.

Слуцкі пояс прадаюць у мінскім аэрапорце 
больш за 4 тысяч еўра. У дзьюці-фры 
кажуць, што попыту на сувенір па такой цане 
няма. У асноўным турысты аддаюць перавагу 
невялікім фрагментам слуцкіх паясоў у 
рамцы. Кошт такога пано значна меншы — 
205 еўра, як указана на сайце крамы.

Расійскі мастак Пётр Паўленскі, што падпаліў дзверы ФСБ, 
выйшаў на волю з залы суда, ён атрымаў штраф у памеры 500 
тысяч расійскіх рублёў.

Спявак Дзмітрый 
Калдун зняўся 
ў беларускім 
нацыянальным 
касцюме 
для праекта 
«Шматнацыянальная 
Расія». У гутарцы 
спявак дзякуе Расіі 
за магчымасць 
творчай рэалізацыі 
і падкрэслівае, што 
некалі мы жылі 
ў адной краіне. 
«Калісьці ў нас 
усіх была адна 
супольная радзіма. 
Мы жылі ў Савецкім 
Саюзе і не думалі 
пра тое, што можам 
быць падзеленыя. 
Таму не трэба 
аддзяляць нашы 
братнія народы 
адзін ад аднаго. 
Мне здаецца, мы 
павінны жыць 
дружна, як казаў 
кот Леапольд», — 
сказаў Калдун.

Беларуска 
Паліна 

Лагунова 
стала 

вядучай 
перадачы 

«Вялікі 
футбол» на 
ўкраінскім 

тэлеканале 
«Футбол-1». 

Паліне 27 
гадоў, яна 

родам з 
Мінска.
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